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V 31. leto
Preteklo leto — saj nam 

gresta besedi prav težko z jezika 
— je za nami, v novo korakamo 
z novimi načrti, novimi upi in 
željami, čeprav z eno nogo še 
vedno stojimo v letu Titovih in 
naših jubilejev. Spremljali smo 
jih tudi v našem glasilu, po svo
jih močeh opozorili nanje — in 
na nekaj morda pozabili. Na 
nas, na tedenski izvod glasila z 
modro Iskrino zvezdo.

V Sloveniji izhaja 500 glasil 
z enako nalogo, kot jo ima 
naše, ureja in piše jih približno 
800 časnikarjev. Nekatera z naj
daljšim ..stažem" delovanja so 
lani dobila republiška priznanja. 
Pet jih je bilo, vsa s tradicijo, ki 
je daljša od let, ko živimo v 
svobodni domovini. Izbor se
veda ni mogel zajeti vseh — v 
ožjem pa je bilo tudi naše gla
silo, ki izhaja že 32 let.

..Statistika" našega glasila se 
prične z naklado, ki niha okrog 
23.000 izvodov na obsegu 
osmih strani. Zakaj samo toliko 
izvodov, če je delavcev skoraj 
4000 več ? Je zahteva po infor
miranju, ki je pravzaprav že ne
izogibna potreba samoupravljal- 
ca, predraga, da bi si jo pri
voščil vsak?

..Glasila organizacij združe
nega dela so najbolj razširjeno 
sredstvo javnega obveščanja in 
predstavljajo velik ustvarjalni in 
revolucionarni potencial. Za
staviti pa si velja vprašanje ... 
koliko so ta potencial doslej 
uspeli tudi izkoristiti," je med 
drugim poudaril na seminar
skem srečanju sodelavcev glasil 
OZD ob njihovi 30. obletnici 
predsednik republiškega sveta 
zveze sindikatov Slovenije Ja
nez Barborič.

To vprašanje, točneje odgo
vor nanj, pa je hkrati že tudi 
programska in mobilizacijska 
usmeritev nas vseh. Ob tretjem 
desetletju izhajanja tovarniških 
glasil, smo s prehojeno potjo 
lahko zadovoljni — ne pa do
mišljavi. Lahko bi storili več na 
marsikaterem področju, marsi
kdaj bi bile naše informacije 
boljše, če ...

Vzrokov je veliko na naši 
strani, precej pa tudi ne. Kaj 
nas najbolj „žuli"? Naše glasilo 
se imenuje — glasilo delovnega 
kolektiva, časopis vseh delav
cev, pa vendar najbolj pogre
šamo prav vaše prispevke. Po
klicni novinarji časopis lahko 
..zapolnijo" in vam še toplega 
dostavijo pred vrata — ne mo
rejo pa se vedno dovolj pribli
žati vašim problemom, jih pri
kazati tako kot najbolj tiščijo.

Naše — pa tudi nobeno 
dfugo glasilo — ne more biti 
napredno brez ozkega sodelo
vanja z družbenopolitičnimi 
organizacijami. Naše sodelo
vanje je kljub posameznim 
..kratkim stikom" teklo dobro, 
želimo pa si, da bi še bolje, da 
bi v sodelovanju beseda „slučaj- 
no" sploh izginila. Isto seveda 
velja za vsa druga področja — 
športno, kulturno, in sploh 
vsako — akcijsko.

Naše glasilo odraža vse to
kove našega kolektiva — vse 
tiste, ki jih opisujejo vaši in naši 
prispevki. Naš prispevek v pred
kongresni dejavnosti pa bo 
zvečati njihovo število in 
dvigniti kakovostno raven.

Stane Fleischman

pOflOVOlV. V. V. V. V.; v. vi 
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Z VLADIMIROM KLAVSOM,predsednikom skupščine SOZD

Novoletni intervju s predsednikom najvišjega Iskrinega samoupravnega 
telesa — predsednikom Skupščine Vladimirom Klavsom, smo „prišparali" 
za prvo popraznično številko. Takoj se moramo tudi korigirati, kajti po
govora s tovarišem Klavsom nismo zapisali v obliki intervjuja: predsed
niku Skupščine vprašanj ni bilo treba postavljati in je oceno o delovanju 
Iskre in Iskrinih samoupravnih teles v minulem letu ter vizijo za delo v 
prihodnje kar sam dobesedno stresel iz rokava.

Težko se izognemo, kot temu pra
vimo, osebni noti, ko pišemo članek o 
novoletnem pogovoru s predsednikom 
Skupščine Vladimirom Klavsom. 
Morda še teže zato, ker se z njim po
gosto srečujemo na različnih sejah, ali 
pa na osebnih pogovorih in takrat

Vladimir Klavs.

vedno deluje preudarno, trezno in 
pomirjevalno. Ta umirjenost in pre
udarnost pa nikakor ne pomeni, da 
Vladimir Klavs ni kritičen. Pa še kako 
je, toda že spet vidi v tej kritičnosti le 
napotek za še boljše delo, za delo, ki 
bo rodilo še večje uspehe.

„ln uspehi so," je poudaril naš so
govornik, ..uspehi tako na gospodar
skem, kot tudi na samoupravnem in 
družbeno-političnem področju. Prav 
leto 1977 je potekalo in minulo v 
aktivnem prilagajanju naše Iskre 
novim ustavnim določilom ter iz njih 
izhajajočega Zakona o združenem 
delu, o delovnih razmerjih in drugih, 
ki bodo te ustavne spremembe pre
sadili na tla gospodarstva.

In pri tem delu smo lahko zelo 
ponosni in se lahko resnično pohva
limo, da smo prav Iskraši že v minulih 
obdobjih nastajanja našega kolektiva 
reševali probleme notranje organizi
ranosti in predvsem samoupravne 
organiziranosti. Neskromno lahko 
trdim: bili smo in smo še vedno pred 
drugimi. Več o tem zdaj ne bi govoril, 
saj so se Iskraši o samoupravnem 
usklajevanju podrobno seznanjali v 
glasilu Iskra, ali pa v drugih sredstvih 
obveščanja.

Manj zadovoljen pa je naš sogovor
nik z delom samoupravnih organov. 
„Z delom Skupščine ZP Iskra v letu 
1977 nisem in ne morem biti popol
noma zadovoljen, in to iz več razlo
gov. Objektivna težava je bila v tem, 
da je v Iskrino samoupravno organi
ziranost nekje na sredi naših naporov 
posegel Zakon o združenem delu, ki je 
prinesel nove kakovosti in nove po
glede z bolj konkretno izraženimi 
zahtevami po urejanju dohodkovnih 
odnosov, delitvi dohodka, po vlože
nem delu, itd."

Med objektivne težave je naš so
govornik uvrstil tudi neustrezen infor
macijski sistem, „ne morem pa trditi," 
kot je poudaril, „da upravljale! ne 
dobivamo dosti informacij, saj po
gosto ugotavljamo, da jih je celo 
preveč in se dušimo v kupih papirja."

Delovanja Iskrinih samoupravnih 
teles pa seveda n[so zavirali le objek
tivni problemi. „Še vedno se srečuje
mo z nedisciplino delegatov in teles. 
Predvsem bi lahko ta greh naprtil

skupščinskim odborom, ki so bili 
pogosto nesklepčni ali pa komaj 
sklepčni, precej pa se je razlikovala 
tudi raven razprav na njihovih sreča
njih. Vsi se zavedamo, da so delegati, 
družbenopolitični aktivisti in poslo
vodni delavci preobremenjeni. Vemo, 
da je bilo mnogokrat težko uskladiti 
termine različnih zasedanj in sestan
kov, in to v Iskri ali pa drugod — v 
vseh telesih družbene sfere, v katerih 
pač Iskrini delegati sodelujejo. Tega se 
vsi zavedamo, kljub temu pa bi bilo 
lahko bolje. Nikogar ne želim kritizi
rati. S tem svojim razmišljanjem bi rad 
le opozoril, da mora človek opravljati 
tisto delo, ki so mu ga drugi delavci 
zaupali. Poudarjam — zaupali."

S področja samouprave je najin 
pogovor, razumljivo, zašel tudi na 
druga področja, pomembna za Iskro. 
Zgodovino in prihodnost našega ko
lektiva je Vladimir Klavs razdelil na tri 
obdobja — na prve začetke, ko je bila. 
Iskra še majhna, zatem na nastanek 
velike Iskre, torej do prve večje zdru
žitve, ter na obdobje, ki se je začelo 
pred nekaj leti in je postavilo temelje 
za Iskro, kakršna naj bi bila čez 10, 
20 let, in sicer na osnovi usmeritve v 
profesionalo in polprofesionalo. 
»Razvoj mikroelektronike, področja, 
ki bo dalo rezultate v prihodnjih letih, 
elektronske telefonije, računalništva, 
optoelektronike, inženiringov, skratka 
dejavnosti, ki so nova etapa v razvoju 
profesionalizacije elektronike, to je

(Nadaljevanje na 2. strani)
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Direktor TOZD Upori in potenciometri v Šentjerneju Ludvik Simonič 
prejema od predsednika Gospodarske zbornice Slovenije Andreja 
Verbiča (desni) nagrado Borisa Kraigherja in diplomo kot priznanje za 
izjemne dosežke trajnejšega pomena. Razgovor našega sodelavca z 
nagrajencem Ludvikom Simoničem objavljamo na tretji strani

LUDVIK SIMONIČ
direktor Iskrine tozd Tovarna 
uporov in potenciometrov Šent
jernej, je dobil nagrado Borisa 
Kraigherja za leto 1978 in diplo
mo kot priznanje za izjemne do
sežke trajnejšega pomena v le
tih 1951 do 1977, s katerimi je 
pomembno prispeval k poslovnim 
uspehom organizacije združenega 
dela in njeni samoupravni orga
niziranosti, k smotrni izvedbi in
vesticij in uspešnemu razvojne
mu delu. Pod njegovim vodstvom 
je v 25. letih nastala tovarna, ki 
zaposluje danes preko 1000 delav
cev in ki v avtomatiziranem pro
cesu proizvaja upore in potencio
metre ter začenja z moderno teh
nologijo tudi zahtevno proizvod
njo hibridnih vezij. Fizični obseg 
proizvodnje se je v zadnjih dese
tih letih povečal več kot trikrat. 
Posebnega poudarka Je vredna 
ugotovitev, da se preko 60 % pro
izvodnje izvaža, medtem ko zna
ša uvoz reprodukcijskega mate
riala le 12 % izvozne vrednosti. 
Navedene rezultate je. organiza
cija združenega dela dosegala ob 
umerjenem zaposlovanju in eko
nomičnem poslovanju. Proizvod
nja uporov in potenciometrov je 
zrasla na osnovi lastnega razvoja. 
Uporabljene metode so pripomog

le k izvozu celotnega teianja s pod
ročja tehnologije, opkeme in or
ganizacije proizvodnje uporov, s 
čimer je bila dana trdna podlaga 
za nadaljnje poslovno sodelova
nje s tujino. Sodoben način pro
izvodnje in poslovanja se kaže 
tudi v formiranju lastnih proto
tipnih delavnic, ki so sposobne 
stalno spremljati pbtrebe proiz
vodnje. To je še zlasti pomembno 
ob dejstvu, da velik del proizvod
nje, ki se izvaža, zahteva vedno 
novd rešitve. Nagrajenec in orga
nizacija združenega dela uživata 
zaradi prikazane aktivnosti velik 
ugled v širši okolici, zlasti v do
lenjski regiji. Posebna zasluga I 
nagrajenca je, da je s svojimi 
lastnimi napori in požrtvovalnost
jo postavil v Šentjerneju temelje 
tovarne, ki je prerasl* v moderen 
obrat, in odločilno ‘vplivala na 
preobrazbo kraja. PFbizvodni in 
tehnološki napredek organizacije 
združenega dela sta bila deležna , 
velikega razmaha tudi ob dosled- ( 
nem razumevanju nagrajenca za i 
uspešno sodelovanje z znanstve
nimi ustanovami in ob njegovem 
prizadevanju za uveljavitev rezul
tatov tega sodelovanja v praksi. 
Posledica tega je solidno strokov
no izobražen kader, ki skrbi za 
stalno uvajanje tehnoloških novi
tet, med katerimi je treba pose
bej omeniti hibridna vezja.

9. ZASEDANJE SKUPŠČINE SOZD ISKRA

Poslovali bolje kot v letu 1976
Zadnja seja skupščine SO2® Iskra je predvsem pokazala, da zaključek 

poslovnega leta kaže na boljše poslovne rezultate kot leto prej. Ob ne
posrednem zaključku leta - datum, ko je bilo zasedanje, 28. december ni 
bil izbran slučajno — pa je prav 9. srečanje delegatov, ki sestavljajo naj
višji samoupravni organ Iskre obeležilo prizadevanja celega leta. Korenine 
vsake akcije neposredno določajo obliko njenega življenja v bodoče, hkra
ti pa so kažipot do prvotne ideje.

Leto, ki je za nami, je bilo verjetno 
prelomno. Sklenili smo vrsto samo
upravnih sporazumov, na papir smo 
prenesli prve rezultate prizadevanj za 
uresničevanje Zakona o združenem 
delu. V novem letu je pred nami se

veda vrsta novih nalog — ena od njih 
je Iskrina udeležba pri gradnji kultur
nega doma Ivana Cankarja v Ljubljani. 
O pomenu in načinu sodelovanja je v 
eni od točk dnevnega reda spregovoril 
generalni direktor Jože Hujs, član

Z zadnjega lanskega zasedanja skupščine SOZD Iskra.

iniciativnega odbora za gradnjo tega 
doma.

O splošnih značilnostih in pomenu 
omenjenega kulturnega doma smo že 
pisali, zato naj samo na kratko povza
memo zgodovino ideje. Iskra bi pri 
gradnji objekta sodelovala v okviru 
organizacij, ki bi bile neposredni upo
rabniki tega doma (Emona, Ljubljan
ska banka, RT V Ljubljana, PTT). 
Interes pri gradnji je brez dvoma na 
dlani, saj slovenska prestolnica krvavo 
potrebuje prostore za uspešnejše de
lovanje kulturnih aktivnosti. Ne
posredne koristi bi imela tudi Iskra, 
saj bi imela pravico do souporabe pro
storov za srečanja, konference, prire
ditve itd. Iskra bi bila hkrati tudi izva
jalec vseh šibko- in jakotočnih insta
lacij.

Preden pa se dokončno odločimo, 
bo seveda treba razčistiti še nekaj 
odprtih vprašanj. Projekt doma Ivana 
Cankarja neposredno pomeni omejitev 
prostora za širjenje Iskrine ljubljanske 
poslovne stavbe na skromnih 
4000 m2. Razprava o nadomestilu 
prostora še vedno ni zaključena, na
domestne parcele še niso določene.

V objekt, ki je vključen v srednje
ročni program družbenega razvoja SR 
Slovenije, bi po sprejeti razpredelnici 
investirali 4 % za celotno realizacijo 
potrebne vsote (mesto Ljubljana 
45 %, skupščina SRS 35 %, RTV 
Ljubljana 7 %, Ljubljanska banka 6 %, 
Emona 3 %), kar pomeni približno 2,4 
stare milijarde.

(Ndafjevanje na 2. strani)



PRED Vlil. KONGRESOM ZKS

Začrtane naloge
Še dobre tri mesece nas ločuje od Vlil. kongresa Zveze komunistov 

Slovenije. Jasno je, da so priprave nanj v polnem teku in izdelani so tudi 
že vsi osnutki gradiva za kongres, od uvodnega političnega poročila o 
delu Zveze komunistov Slovenije med dvema kongresoma preko gradiva 
za osnutek resolucije osmega kongresa do predlogov za dopolnitev in 
spremembe statuta ZKS. Vse to gradivo bo seveda šlo zdaj v razpravo 
med komuniste in zato lahko upravičeno pričakujemo, da bo do kongresa 
samega celotno gradivo pripravljeno in dognano tako, da ga bo kongres, 
seveda tudi z dopolnili, sprejel in bo s tem postalo obveznost za vse 
slovenske komuniste.

Iz osnutka obsežnega gradiva za politično poročilo o delovanju ZKS 
med VII. in Vlil. kongresom bomo v nekaj nadaljevanjih povzeli naj
pomembnejše odlomke in tako skušali komunistom in vsem delovnim 
ljudem v Iskri posredovati gradivo, ki ga bo obravnaval in verificiral Vlil. 
kongres ZKS.

S sprejetjem nove ustave in na podlagi idejnopolitične, organizacijske 
ter akcijske usmeritve Vlil. kongresa ZKS in X. kongresa ZKJ so si 
komunisti začrtali naloge na naslednjih delovnih področjih:

usposobiti, organizirati in usmerjati delovne ljudi, da bi se v združe
nem delu kot ustvarjalci vseh materialnih in duhovnih dobrin iz osnovnih 
družbenih celic — tozd in KS — uveljavili tudi kot suvereni nosilci odlo
čanja o celotni družbeni reprodukciji;

bojevati se za razmere, v katerih bodo delovni ljudje lahko ustavno 
zamisel delegatskega sistema v vsakdanji praksi spreminjali v vzvod demo
kratičnega, neposrednega usklajevanja in razreševanja svojih nasprotujo
čih si posamičnih, posebnih in splošnih interesov in se pri tem na vseh 
ravneh demokratičnega odločanja opredeljevali za interes delavskega raz
reda, ker jih bodo zavestno sprejemali kot tisto alternativo, ki odpira 
najširše možnosti za osvoboditev delovnega človeka, za upoštevanje in 
svoboden razvoj njegove nacionalne samobitnosti, za graditev vzajemno
sti, bratstva in enakopravnosti med narodi in narodnostmi Jugoslavije ter 
za spoštovanje načel nevmešavanja, suverenosti, enakopravnosti, miro
ljubnega sodelovanja in pravičnejših ekonomskih odnosov med narodi 
vsega sveta;

bojevati se z ustvarjalnim delom, argumenti, vzgledom v množičnih 
družbenopolitičnih organizacijah za to, da bodo dejansko zaživele kot 
sestavni in ustvarjalni del družbenopolitičnega sistema in s tem nadalje
vati revolucionarno kontinuiteto, v kateri smo se komunisti vedno opirali 
na organizirane ljudske množice in s tem odpirali zgodovinske možnosti 
za preseganje političnega odločanja kot delovnemu človeku odtujene 
družbene moči;

omogočiti, zlasti mladini pa tudi vsem delovnim ljudem, da se sezna
nijo s temeljnimi marksističnimi spoznanji klasične, domače in sodobne 
marksistične misli, ker se lahko le tako uveljavijo kot zavestni nosilci 
celotne družbene preobrazbe, katere cilj je osvoboditev človeka in njego
vega dela, ki jo lahko izpelje le delavski razred sam v najširši fronti z 
vsemi demokratičnimi naprednimi družbenimi sloji. Zato smo se oprede
lili za marksistično preobrazbo celotnega vzgojno-izobraže val nega pro
cesa, za organizirano usmerjanje založniške politike, za jasno razredno 
opredelitev sredstev množičnega obveščanja in publicistike, za zaostro
vanje idejnega boja v teoriji, znanosti in umetnosti. Zahtevali smo, naj se 
komunisti z idejnimi tokovi, ki prihajajo v našo, za pretok idej in ljudi 
odprto družbo z vzhoda in zahoda in se cepijo na idejna razhajanja, ki so 
posledica naših lastnih notranjih protislovij, ne spopadajo niti z golim 
odklanjanjem niti s prikritim eklekticizmom, ampak z marksistično kriti
ko, to je z razvijanjem naše lastne teoretične, znanstvene in umetniške 
alternative.

D. Ž.

Poslovali bolje 
kot v letu 1976

(Nadaljevanje s 1. strani)

Delegati so predlog o pooblastilu 
SOZD, da najame dolgoročni kredit 
načelno podprli, vendar dokončna 
odločitev brez predhodne obravnave v 
delovnih organizacijah ni mogoča. S 
predlogom se niso strinjali edino pred
stavniki temeljnih organizacij iz No
vega mesta, ki so bili mnenja, da so 
trenutno preveč obremenjeni že na 
svojem, dolenjskem področju.

Iskrina udeležba pri izvajalnih delih 
— sporazum je že dosežen — naj bi po 
predvidevanjih veljala 10-15 starih 
milijard.

POSTA U DEVIZNO AKTIVNI
V ostalih točkah zasedanja skup

ščine, ki so se je po sklepu vodstva 
družbenopolitičnih organizacij SOZD 
Iskra udeležili tudi člani sekretariata 
sveta ZK, 10 KOOOS, sekretariata 
ZSM in aktiva ZB SOZD Iskra so de
legati potrdili poroštvo za TOZD To
varno za montažo elektromotorjev v 
Idriji in za temeljno organizacijo To
varna vžigalnih tuljav Bovec.

Odločitev je posledica stališča 
Sklada skupnih rezerv SR Slovenije, 
da morajo biti naložbe ali sanacije po
samezne temeljne organizacije v okvi
ru ZP Iskra odločitev vseh pristojnih 
dejavnikov. Sklad je bil obenem tudi 
mnenja, da bi morala biti v posamez
nih investicijah in sanacijah udeležena 
sredstva, ki se namensko združujejo.

Pri Tovarni za montažo elektro
motorjev v Idriji gre za vsoto 
5.310.000 din. Sklad je ugotovil kre
ditno nesposobnost temeljne in de
lovne organizacije (po podatkih do
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30. 9. 1977) ter določil, da delovna 
organizacija „Široka potrošnja" lahko 
najame kredit pod pogojem, da Z P 
Iskra daje poroštvo v skladu s 13. in 
143. členoma Samoupravnega spo
razuma o združevanju v SOZD Iskra.

Podobno velja za temeljno organi
zacijo Tovarna vžigalnih naprav
Bovec, kjer gre za vsoto
2.761.000 din.

Delegati so v'nadaljevanju imeno- 
vali delegate v svete visokošolskih 
temeljnih organizacij združenega dela 
v Ljubljani in Mariboru, potrdili sklep 
o prestavitvi referenduma za združe
vanje v SOZD Iskra na 7. februar, 
generalni direktor Jože Hujs pa je 
ocenil preteklo poslovno leto:

„Leto 1977 bi lahko označili kot 
dobo posebnega pomena, saj so se pri
čeli pomembni procesi prestrukturi
ranja proizvodnega programa, ki v 
grobem pomeni profesionalizacijo in 
posodobljanje. Na tem področju se že 
kažejo prvi uspehi.

Eden največjih problemov v zad
njih nekaj letih je bila preozko zasno
vana investicijska politika, ki pa se z 
velikimi napori prilagaja potrebam.

Lani so bile cene za poprečno 9 % 
višje, fizična proizvodnja je narasla za 
17 %, zaposlitev pa za 11 %. Večja 
produktivnost je nedvomno eden od 
večjih uspehov preteklega leta.

Razveseljivi so tudi podatki o zu
nanjetrgovinski dejavnosti. Kljub 
izstopu EMO je lanski plan izvoza v 
višini 80 milijonov dolarjev po prvih 
ocenah dosežen, letošnji pa je v skladu 
s planirano 30 % rastjo predviden v 
približno 28 % večjem obsegu kot 
lanski. Pomemben rezultat lanskega 
leta je tudi dejstvo, da je dosežena 
devizna aktivnost.

Uvoz se je pred tem približno 
„pokrival“ z izvozom, lani pa je po 
ocenah 13 milijonov dolarjev suficita 
(uvoz 67 mio, izvoz 80 mio dolarjev).

IMovoletni pogovor
(Nadaljevanje s 1. strani)

vizija Iskre in vtem vidim veliko mož
nost za delavce Iskre, za delavce, ki pa 
bodo morali to možnost tudi izkoristi
ti," je poudaril predsednik Skupščine.

„Če pa bomo hoteli čimprej 
uresničiti zastavljene cilje, bomo 
morali več pozornosti nameniti na 
primer šolskemu sistemu, investicijski 
dejavnosti, inovacijam, kakovosti 
itd.", je še dodal.

Od teh področij je med pogovorom 
največ pozornosti namenil prav šol
skemu sistemu in investicijam. „Kljub 
izredno velikemu številu Iskrinih 
štipendistov (približno 2.000 jih je — 
op. p.), pa je to za hitrejše preusmerja
nje v profesionalizacijo še vedno pre
malo, in to tako številčno kot tudi po 
kakovostnem smislu. Naš šolski sistem 

■namreč prepočasi osvaja ideje prilaga
janja dejanskim potrebam industrije in 
družbe. Gre torej za širši problem, 
delno pa je za to odgovorno samo go
spodarstvo, ki ni ustrezno organizira-

To je uspelo s preorientacijo na 
domače reprodukcijske materiale, po
večala pa se je seveda tudi vrednost 
izvoza samega.

Splošna ocena finančnega rezultata 
je ugodnejša kot lani. Ob 17% po
večani proizvodnji so zaloge povečane 
samo za 7 %. Ob splošni, precej zado
voljivi oceni, pa velja pripomniti, da 
bo v bodoče treba rast investiranja 
precej pospešiti."

Stane Fleischman

Ob obletnici 
tragedije na
Zelenici
Enajstega januarja mineva 

leto, ko nam je snežna lavina v 
dolini Zelenice prekinila življe
nja učencev Emila, Romana, 
Matjaža, Dušana in učiteljev 
Jožeta Povšeta in Ivana Stražni
ka. Nerazumljive sile narave so 
nam v naključju tega popol
dneva spremenile misli in tok 
življenja. Pojmi življenje, smrt, 
tragedija, sreča... so v po
menu neprizadete vsakdanjosti 
dobili novo vsebino. Postali so 
resničnost, ki se neizprosno 
vtisne v spomin kot nekaj z be
sedami težko izraznega.

In v talci globini čustev se 
meni in mm, ki smo po m- 
ključju ostali žive priče usode, 
vračajo misli m vse tisto, kar 
ms je pred tem zbliževalo. Tega 
pa ni bilo tako malo. Še poseb
no ne pri nelahkemu, a pleme
nitemu delu pri vzgajanju in 
izobraževanju mladih. Ni 
majhno število tistih, katerim 
sta Ivan in Jože nesebično raz
dajala zmnje in oblikovala nji
hov odnos do dela in družbe. 
Minilo je leto. Zopet je zima, 
imeli smo jo radi, žal, sedaj ni 
več tako. Zapustila mm je še 
nezaceljeno rano, ki ms obve
zuje, da ob obletnici tragedije 
m Zelenici ponovno izrečemo 
iskreno zahvalo Ivanu in Jožetu 
za njuno vzorno in plemenito 
deb.

prof. Tone Tišler

Štiri tisoč 
prostovoljnih
delovnih ur

,,Namen akcije štiri tisoč prosto
voljnih delovnih ur — zanjo smo se 
odločili na 4. tradicionalnem srečanju 
mladih Iskre Commerce v Poreču — je 
ta, da mladi v svojem prostem času 
pomagamo po svojih najboljših močeh 
za stabilizacijo našega kolektiva," je 
poudaril predsednik mladinske organi
zacije v Iskri Commercu Jani Šavs.

Mladi v Iskri Commerce bodo v 
okviru akcije priskočili na pomoč zla
sti tistim svojim sotovarišem, ki delajo 
na tako imenovanih ozkih grlih, ali pa 
tam, kjer bi morala Iskra Commerce 
za krajši čas zaposliti veqe število

(Nadaljevanje na 3. strani)

no in povezano z vzgojnimi ustano
vami. Pri vsem tem je zanimivo, da 
gospodarstvo tudi samo ni povsem 
dognalo, kakšne profile kadrov potre
buje. To je delno razumljivo in opra
vičljivo, kajti kader, ki se začne, na 
primer, šolati danes, bo učinkovit v 
gospodarstvu šele čez kakšnih deset 
let: po šolanju, po odslužitvi vojaške
ga roka in po določenem času uvaja
nja na delovno mesto. Pri vsem tem pa 
naši proizvodni programi običajno ne 
presegajo petletnega obdobja, torej 
gospodarstvo dejansko na pamet in 
bolj po občutku načrtuje, kakšne 
kadre bo potrebovalo v prihodnje."

Drugo takšno področje, kateremu 
je Vladimir Klavs, kot že rečeno, na
menil več pozornosti, pa je bila inve
sticijska dejavnost. Torej dejavnost, ki 
predstavlja materialno bazo za uresni
čitev Iskrinih načrtov. „Tudi nfftem 
področju," je dejal predsednik Skup
ščine, „se podobno kot pri šolanju in 
štipendiranju, srečujemo z načrtnim 
ali bolje rečeno nenačrtnim programi

ranjem. Gre za to, da sprejemamo pr« I 
izvodne programe le za krajše ot • 
dobje, največ za pet let, to pa je dosl « 
premalo in ostajamo bolj pri vizionai I 
stvu in načelnih idejah, premalo (al 
nič) pa imamo izdelanih dolgoro( 
nejših programov. Bodimo odkriti i 
primerjajmo sebe z drugimi v tujirif' 
Znano je, da ima na primer sveto vrt 
znani Siemens izdelane svoje razvoju 
programe tudi za 60 let naprej, Iskr 
pa za obdobje do leta .... 1980.

„Ta kritika pa ne sme izzvenel 
zgolj kot kritizerstvo, pač pa bi želel 
njo vzpodbuditi vse delavce Iskre, da \ 
prihodnje usmerimo več naporov i 
prizadevanj prav tistim področjem, k 
zdaj zavirajo še večje uspehe našeg ' 
kolektiva. Ob tem sem prepričan, d 
bo Iskra tudi v prihodnjem obdobjuB 
podobno kot v minulih letih, naredil- 
velik korak naprej. Prepričan sem, d 
Iskraši ne bomo razočarali samih seb
in da ne bomo razočarali slovenske ii ljugoslovanske družbe.

Vsem Iskrašem želim v letu 1971, 
mnogo kreativnih delovnih uspehov ii [ 
osebnega zadovoljstva." ;.

Lado Drobei,

Kakovost in Iskra
Če začenjamo z novo stalno rubriko ..Kakovost in Iskra", to ni 

reklamni prijem, ampak odraz globokega spoznanja, da je za naš skupni 
obstoj in razvoj kakovost vse bolj potrebna. Klic po '' ' rti postaja vse 
glasnejši v našem gospodarstvu na sploh in tudi mi se moramo zavedati, 
da je v tem prvi pogoj našega uspeha. Zato bomo tudi pod tem zaglavjem 
zbirali prispevke z vseh strani naše delovne organizacije, da bi čim širše 
orobili problem in bolj trdno zakoličili pot. Morda so celo mnenja o 
načinih različna, a o cilju ne more in ne sme biti dvoma.

Iskrini izdelki morajo kupca zadovoljiti v treh pogledih: v pogledu 
kakovosti izdelka samega, v pogledu dobavnega roka in v pogledu spre
jemljive cene. Cena in pravočasna dobava igrata morda na prvi pogled 
celo najvažnejšo vlogo pri kupčevi odločitvi, zlasti nizka cena utegne biti 
mikavna, pa tudi hitra dostava je komu odločilna. Toda dolgoročno in 
zares odločilno pa vpliva na našo povezavo s kupcem — kakovost. Ves 
čas, ko kupec izdelek uporablja, se ob kakovosti razveseljuje in v odnosu 
do nje potrjuje, ali pa se razočaran od nas obrne.

Zlasti pa je kakovost v sodobni hudi mednarodni konkurenci primar
nega pomena in zato se moramo vprašanju kakovosti posvetiti res z vso 
resnostjo in zavzetostjo. Zahteve po kakovosti postajajo nenehno ostrejše 
in višje, kar je glede na povečanje industrijske proizvodnje povezave in 
temu sledečo selekcijo, povsem razumljivo. Če se itak vsa, kolikor toliko 
solidna podjetja danes po svetu trudijo, da bi doseoala neko normalno 
kakovost, potem se bo lahko uveljavil samo tisti, ki se bo povzpel med 
ostale, še s posebno dobro kakovostjo. Res, tu in tam, kdaj pa kdaj, se da 
uspeti tudi z raznimi posebnimi zvezami, s političnimi okviri, s srečnim 
naključjem; toda za daljše razdobje bomo lahko zasičeni mednarodni trg 
obvladali le, če bomo imeli za seboj zares kakovostno proizvodnjo.

Vsako leto se nam zvišuje obveznost izvoza. Po najnovejših ugotovit
vah v republiški skupščini naj bi se zdaj, v novem letu, izvoz spet povečal 
za 8 odstotkov, kar gotovo ne bo lahka naloga. Bo pa ta obveznost toliko 
nijnejša, ker je od uspešnega izvoza odvisen tudi nujno potreben uvoz 
reprodukcijskega materiala, ki ga prav če hočemo vzdrževati kakovost, ne 
moremo pogrešiti.

Krog je torej sklenjen in v nečem večen. Uvažali bomo lahko samo, če 
bomo izvažali; izvažali pa bomo spet lahko samo, če bodo izdelki kako
vostni, zato pa potrebujemo tudi material iz uvoza. Lahko bi se torej 
obupano prijeli za glavo; češ: problem je nerešljiv! Toda dejstvo je, da 
nekje ta krog moramo začeti, se pravi, da moramo s toliko večjim subjek
tivnim prizadevanjem kakovost, potrebno za izvoz, doseči, celo ne glede 
na uvoz. Zato združimo svoje sile, izkažimo svoj polet, svoje odkriteljske 
sposobnosti, svojo kakovost in predano marljivost.

Jasno: ne gre le za izvoz, čeravno se kakovost zlastiv soočanju z izdelki 
po svetu najbolj preverja in odmerja. Nikoli si tudi ne smemo delati utvar, 
da nas bodo v tujini kupovali, če bodo ugotovili pri naših izdelkih po
manjkljivosti, pa če tudi smo si še tako prijatelji. Gotovo je zelo po
membno, da imamo v tujini sposobne zastopnike in podjetne trgovce; 
toda še važnejši so proizvajalci doma, ki te izdelke neposredno pripravlja
jo, ki ustvarjajo kakovost, kakršno svetovno tržišče danes terja.

Ob izvozu pa seveda ne smemo pozabiti na domače tržišče, ki je 
osnova naše dejavnosti, pa tudi stalni vir za naše dohodke OZD. Ker pa 
naše gospodarstvo ni državno dirigirano, in administrativno distribuirano, 
ampak je tudi v okviru socializma možna vzajemna konkurenca, je jasno, 
da bomo tudi doma lahko uspevali le, če bomo po kakovosti boljši od 
drugih podobnih industrij, ki ob nas sproti nekontrolirano in včasih tudi 
nesmotrno rastejo.

Kako bomo to kakovost dosegali? Nedvomno je treba ugotoviti, da je 
za doseganje sodobne kakovosti potrebna sodobna tehnologija. V času 
atomske in računalniške tehnike ne moremo več zadovoljevati zahtev po 
kakovosti, če bomo sami še vedno proizvajali na okoren in zastarel način. 
Tudi tehnično se nekatere danes zahtevane kakovostne norme ne dajo 
več doseči brez ustreznih strojev in tehnoloških postopkov. Vendar pa 
tehnologija le ni vse. Pogosto je za to potrebno tudi še veliko ročnega 
dela in skrbnih oči, zlasti pa reda in urejenosti v organizaciji dela. Po
trebno je zagotavljanje kakovosti v vseh fazah proizvodnega procesa. Ni se 
mogoče zadovoljiti s tem, da kontrolor kakovosti ob koncu proizvodnje 
ugotovi, če je izdelek v redu ali ne. Ves čas proizvodnje, od začetka do 
konca, moramo vsi bedeti nad kakovostjo. Vsaka stopnja v proizvodnem 
procesu le dograjuje in izpolnjuje kakovost, ki je sicer prisotna že od 
zametka.

Danes je v svetu načelo kakovosti že splošno priznano in tudi vsa 
reklama počiva na teh izhodiščih. Toda ne samo reklama, tudi celotno 
ozračje, družbeno-politične razmere in geografski pogoji lahko pojem 
kakovosti tolmačijo po svoje. Ali so torej različne kakovosti v različnih, 
pogojih in različnih deželah? Gotovo je nekaj na tem: na zahtevnosti 
trga, kontroli države ali tržni konkurenci, na večjem ali manjšem povpra
ševanju. Aparati, ki delujejo pri minus 20° C morajo namreč imeti druge 
kakovostne lastnosti, kot aparati v isto svrho, ki pa jih uporabljajo v 
vročini 30 ali 40° C. Nekateri se zato zavzemajo za razdelitev kakovosti z 
ozirom na razna svetovna območja. Toda najbrž bi moralo kljubtemu kot 
načelo obveljati pravilo, da je kakovost le ena, da ni mogoče kakovosti 
bolj ali manj stopnjevati, da mora biti kakovost, če je, res samo prvo
vrstna.

Naš cilj bo dosežen, če se bodo tudi v tem vprašanju kresala različna 
mnenja, kajti samo tako, če si bomo res odkrito povedali, kaj o stvareh 
mislimo in kako se bomo tega boja za kakovost v naši hiši lotili. Iskrina 
zvezda res ne sme biti samo lepo narisan zaščitni znak, ampak dejansko — 
jamstvo kakovosti. Mara Ovsenik



Ludvik Simonič prejel 
Kraigherjevo nagrado

V Klubu delegatov je bila 4. januarja slavnost, na kateri so letos že 
desetič podelili nagrade Borisa Kraigherja za izjemne dosežke trajnejšega 
pomena v gospodarstvu. Med nagrajenci je bil tudi Ludvik Simonič, di
rektor TOZD Upori in potenciometri v Šentjerneju. Ob zasluženem vi
sokem priznanju smo nagrajenca Ludvika Simoniča naprosili za kratek 
pogovor o dosedanjih dosežkih temeljne organizacije združenega dela, ki 
jo uspešno vodi že nad 25 let. ^

. Kaj vam pomeni prejeta nagrada 
[Borisa Kraigherja?
i ""
, Nagrada Borisa Kraigherja pomeni 
i, zanie in za celotni delovni kolektiv 

'OZD Upori in potenciometri pri- 
i| znanje za dosedanje delo. Nagrada pa 
I, n« hkrati obvezuje, da si bomo tudi v 

bodoče prizadevali vsestransko za do- 
*®9anje še boljših rezultatov. Več kot 

j o^rt stoletja že živim s šentjernejsko 
, kvarno in zato tudi lahko trdim, da 

teh naših uspehov ne gre pripisovati 
z9olj samo meni, temveč vsem mojim 
todelavcem, celotnemu delovnemu 
kolektivu, ki se ni nikoli ustrašil težav 
'n problemov pri našem skupnem 
ustvarjalnem delu. Razumljivo smo 
tok napredek in rezultate lahko do- 
segli le v okviru združene Iskre.
---------------------------------------------

. Prav intenzivno dolgoletno ubada- 
nie s problemi in težavami je verjetno 
^Podbudilo, da ste našli pravo usme- 
rrtev in pota za tako hitro rast vaše 
tovarne?

To vsekakor drži. Začeli smo s 
Proizvodnjo uporov sicer dokaj 
skromno, na laboratorijski opremi, 
izdelani na Institutu za elektrozveze 
ln kljub temu v prvem letu dosegli 
Proizvodnjo 300.000 uporov. Takšna 
količina je v tistem obdobju skoraj 
zadostovala za tedanje potrebe jugo
slovanske elektronske industrije, ven
dar smo potem kljub temu nenehno 
Povečevali in mehanizirali proizvod- 
nj°, da bi na ta način dosegli boljši 
ekonomski učinek.

Ker smo s povečevanjem proizvod- 
nie kmalu presegli domače potrebe, 
sm° se morali začeti usmerjati na 
Prodajo naših izdelkov v tujino. Uve
ljaviti se na zahtevnih tujih tržiščih pa 

j I® pomenilo težko nalogo, kajti naši 
'zdelki zahtevam tujih tržišč še niso 
Povsem ustrezali, najsi bo glede nji
hove tehnološke sodobnosti, ali kako
vosti.

Spoznanje, da je naša prava bodoč- 
Post predvsem v izvozu in naše ne- 
Pehpo vztrajanje, da bi se na zunanjih 
tožiščih res kar najbolje uveljavili, vse 
to nas je priganjalo k izpopolnjevanju 
tohnologije, k povečevanju serij, dvi- 
j^nju storilnosti dela in posodabljanju 
'Zdelkov.

Da smo pri vseh teh prizadevanjih 
uspeli je dokaz v tem, da smo danes 
dosegli letno proizvodnjo že 600 mi
lijonov uporov, a to je spričo svetovne 
porabe še vedno samo majhna serija. 
In od takšne letne proizvodnje izvozi
mo na tuja tržišča že dobrih 80 %.

Uspehov ste poželi precej, kateri pa 
je največji?

Za vse nas najpomembnejše je naj
brž prepričanje, da smo se pravočasno 
in dovolj odločno usmerili v izvoz, 
čeprav ob tej odločitvi nismo imeli 
skoraj nikakršnih pogojev. Razumljivo 
nas v prihodnje čakajo še večje in 
zahtevnejše naloge, kajti poraba kla
sičnih elektronskih sestavnih delov bo 
relativno upadla, nadomestiti pa jo bo 
pravočasno treba z novimi, tehno
loško in tehnično zahtevnejšimi izdel
ki, na katerih bo mogoče ustvariti 
tudi večji dohodek, kot na doseda
njih, pri katerih je zaradi ostre konku
rence treba izvažati po zelo nizkih 
prodajnih cenah.

Se večji uspeh bomo torej dosegli, 
ko bomo vpeljali nove sodobnejše 
izdelke, ki so na svetovnem trgu naj
bolj iskani.

In kakšni, oz. kateri so ti novi iz
delki?

S pomočjo domačih in strokovnja
kov Instituta Jožef Stefan smo uspeli 
s sorazmerno pičlimi sredstvi z razvo
jem in vpeljavo poskusne proizvodnje 
debeloplastnih hibridnih vezij. Pri tem 
programu uspešno sodelujemo s kranj
sko tovarno telekomunikacij, ki nam

honorarnih delavcev. Takšnih delov
nih mest je največ v temeljni organi
zaciji domači trg, pa tudi v novi 
TOZD Servis.

Akcija se je že začela. Doslej so 
mladi brezplačno mnogokje delali 
letne inventure, pomagali so preseliti 
tudi skladišče iz Stegen v Javna skla
dišča, zatem so temeljito očistili 
okolico nekaterih svojih poslovnih 
prostorov itd. Skupno so opravili nad 
600 ur, do letne konference, torej do

je veliko pomagala pri osvajanju teh 
vezij za elektronske telefonske centra
le.

Poleg debeloplastnih hibridnih 
vezij moderniziramo tudi proizvodnjo 
potenciometrov. V ta namen gradimo 
novo tovarno potenciometrov, ki bo 
zgrajena v prvi polovici letošnjega leta 
in si od nje tudi na tem področju 
obetamo lepe nadaljnje možnosti. 
Razvijamo in proizvajamo pa še ne
katere izdelke in podsklope za indu
strijsko elektroniko.

Takšen nadaljnji razvoj in rast pro
izvodnje bosta najbrž zahtevala tudi 
spremembe v samoupravni organizira
nosti?

Z nastajanjem novih smeri proiz
vodnje so se v našem delovnem ko
lektivu res začele vedno jasneje kazati 
možnosti za drugačno samoupravno 
organiziranost. Načrtujemo ustnovitev 
nekaj novih temeljnih organizacij, ki 
pa bodo seveda morale v čim večji 
meri odražati naše skupne potrebe in 
interese.

Preteklo leto, ki je bolj ali manj 
potekalo v znamenju sprejemanja 
samoupravnih sporazumov, je tudi pri 
nas prineslo vrsto dobro izpeljanih 
razprav. Sprejeli smo samoupravne 
sporazume o združevanju v TOZD, 
DO IEZE ter sporazum o delitvi sred
stev za osebne dohodke. Prepričan 
sem, da so vsi naši skupni interesi v 
njih aktivno zastopani, seveda pa je 
tudi jasno, da jih bomo vsebinsko še 
morali dopolnjevati.

Velikokrat je slišati, da Šentjernej 
skoraj dobesedno raste iz Iskre. Dejav
nost močne tovarne v sorazmerno 
majhnem kraju ima nedvomno veliko 
pozitivnih vplivov na razvoj in na
predek kraja?

To je vsekakor res, saj je naš de
lovni kolektiv od vseh začetkov naj
tesneje povezan s krajem in njegovo 
okolico. Vpliv Iskre na tem področju 
se odraža v rasti osebne in družbene 
ravni. V tem obdobju smo k razvoju 
Šentjerneja prispevali znatna sredstva, 
tako za izgradnjo stanovanj, za razvoj 
zdravstva, šolstva in za komunalne 
ureditve. Stane Fleischman

letošnje jeseni, ko bo že peto tradi
cionalno srečanje v Poreču, pa jih še 
torej čaka preostalih 3.400 ur.

V zvezi z akcijo 4.000 prostovolj
nih ur za stabilizacijo Iskre C ommerce 
smo Janija Šavsa zaprosili za krajšo 
izjavo. Tole je povedal: , Akcija se je 
začela izredno uspešno, saj imamo 
mladinci veliko volje pri tem delu. 
Brezplačno smo pripravljeni delati še 
več ur, če bo potrebno. Menim pa, da 
bi morali našim akcijam slediti tudi

Štiri tisoč prostovoljnih ur
(Nadaljevanje z 2. strani)

Dodatne uvozne
NOVE IZVOZNO-UVOZNE POTI

V SERIJI ČLANKOV, KI JIH PRI
PRAVLJAMO V SODELOVANJU Z 
ZUNANJETRGOVINSKIM SVETO
VALCEM V ISKRI COMMERCE 
LUDVIKOM KRANJCEM, SMO SE 
TOKRAT, V TEH PRVIH DNEH 
LETA 1978 ODLOČILI ZA PRE
GLED TEGA, KAJ NAS NOVEGA 
ČAKA V ZUNANJETRGOVIN
SKEM POSLOVANJU. Z GOTO
VOSTJO PA LAHKO ŽE ZDAJ ZA
TRDIMO, DA TO DELO NE BO 
LAHKO IN DA BO TERJALO 
IZREDNE NAPORE, ČE SE BOMO 
HOTELI OB LETU OSOREJ PO
VESELITI NAD USPEŠNIMI IZVOZ
NIMI IN UVOZNIMI REZULTATI, 
TAKO KOT SMO SE OB ZAKLJUČ
KU MINULEGA LETA.

Zakon o deviznem poslovanju in 
kreditnih odnosih s tujino ter zakon o 
prometu blaga in storitev s tujino, ki 
sta bila sprejeta marca lani, določata, 
da merila in načine pridobivanja de
viznih sredstev za vse oblike porabe v 
letu 1978 odrejajo republiške in po
krajinske samoupravne interesne skup
nosti za ekonomske odnose s tujino s 
samoupravnimi sporazumi o merilih, 
pogojih, načinih in postopkih za do
sego dogovorjenega obsega uvoza 
blaga in storitev ter odliva deviz v letu 
1978.

Omenjena zakona prav tako dolo
čata, da so osnovna izhodišča samo
upravnih sporazumov enotna merila, o 
katerih se tako imenovani SIS-EOT re
publik in pokrajin medsebojno dogo
varjajo in ti sporazumi potem enotno 
tudi veljajo.

Na prvi pogled bi rekli: vse dobro 
in prav, toda ponovila se je naša stara 
hiba: močno se je zavlekel proces 
usklajevanja stališč pri sprejemanju 
novih kriterijev. Vzrok za to je v glav
nem v tem, ker je bil osnutek izhodišč 
izdelan relativno pozno, in sicer šele v 
začetku lanskega novembra. V času 
do novega leta se je potem zvrstilo več 
sestankov v republikah in pokrajinah, 
kot tudi na ravni federacije, tako da 
so enotne kriterije v prečiščeni obliki 
sprejeli šele nekaj dni pred novim 
letom, točneje 27. decembra na 
2. skupščini SIS-E OT Jugoslavije.

Potemtakem je logično, da samo
upravnih sporazumov o pridobivanju

starejši v našem kolektivu. Seveda s 
tem ne mislim, da naši .prednamci’ 
niso dovolj naredili za Iskro Com
merce, nasprotno, njihova prisotnost 
na takšnih akcijah pa bi mlade še bolj 
vzpodbudila. Zlasti bi morala pri tem 
sodelovati sindikalna organizacija, saj 
bi morali imeti prav sindikalni akti
visti največji pregled nad delom Iskre 
Commerce, s tem pa tudi nad pro
blemi in težavami, ki pestijo IC.“

LD

obveznosti

Ludvik Kranjc.

in porabi deviznih sredstev v republi
kah in pokrajinah — sprejeti in podpi
sati jih morajo vse članice SIS-EOT, 
veljati pa naj bi pričeli s 1. 1.1978 - 
v borih nekaj dneh ni bilo mogoče 
sprejeti.

Zaradi tega je slovenski Izvršni svet 
v skladu z zunanje-trgovinskimi za
koni in zakonom o samoupravni inte
resni skupnosti sprejel ustrezne odlo
ke, s katerimi zagotavlja normalno 
poslovanje v letu 1978. Vsi stari pred
pisi s tega področja so namreč pre- 
nehah veljati 31. decembra lani.

Takoj je treba povedati, da imajo 
odloki republiškega izvršnega sveta le 
začasen značaj, kar pomeni, da bodo 
prenehali veljati takoj, ko bodo člani 
slovenske SIS-EOT sprejeli samo
upravni sporazum. To se bo zgodilo 
predvidoma do 15. februarja.

Z omenjenimi začasnimi predpisi 
so urejena vsa področja porabe deviz
nih sredstev, in sicer plačevanje uvoza 
surovin, reprodukcijskih materialov in 
rezervnih delov za tekoče vzdrževanje, 
plačevanje uvoza opreme, plačevanje 
uvoza blaga široke potrošnje, plače
vanje obveznosti po kreditnih poslih s 
tujino ter druge potrebe porabe in 
odliva deviz.

V letu 1978 bo še naprej ostal v 
veljavi tako imenovani sistem globalne 
vezave uvoza z izvozom. Razlika, in to 
korenita, bo le v tem, da bodo zaradi 
negativnih gibanj v zunanje-trgovinski 
menjavi, posebno v drugem polletju 
minulega leta, pogoji pridobivanja in 
razpolagala z devizami precej težji 
kot lani. Še vedno bomo imeli oprav
ka s kategorijo PRETEŽNEGA IZ
VOZNIKA. V to skupino sodijo orga
nizacije, ki izvozijo več kot 400 od
stotkov svoje proizvodnje. Le-ti bodo 
tudi vnaprej svobodno razpolagah z 
devizami in torej ne bodo imeh ome
jenih virov za pokrivanje svojih deviz
nih potreb.

Druga takšna kategorija so tako 
imenovani aktivci. To so organizacije, 
ki ustvarjajo več deviz, kot jih po-

(Nadaljevanje na 5. strani)

. >.V Titovih razmišljanjih, v njegovi skrbi za svet, ki se pre- 
uja," je nadaljeval general Žeželj, ,,ni bilo nobene razlike s 

pustvi, ki jih goji do naših narodov. Veselil se je, najiskreneje se 
J® veselil njihovih uspehov v boju, njihovih uspehov pri izgrad- 
Hj'- Zaskrbljenosti pa ni mogel skriti, kjer so bili ti narodi iz
postavljeni tujim intervencijam in pritiskom.

Mirno lahko rečem, da je Tito s svojo neomajno, železno 
v°ljo, $ svojim zaupanjem v napredek z lastnimi silami ob po- 
Ptoči iskrenih prijateljev vlival poguma tem ljudem, prinašal jim 
l® vero v končno zmago, prav tako kakor je tudi med vojno 
v6roval v zmago naše revolucije.

so mu bili za to hvaležni. In tega ob srečanju s tovarišem 
'tomtudi niso nikoli skrivali."

•-Ker ste bili tolikokrat z njim na popotovanjih po tujini, ki 
-P včasih trajala tudi dlje časa, ali bi mi lahko povedali, kako je 
del° rnec* sv°j'm' Potovanji' Ki so bila vsekakor tudi naporna,

. -.Naš predsednik je, ne glede v kateri deželi je bil na obisku, 
elal prav |(0t bi delal doma.

V tem času sem imel priložnost, da sem se pogovarjal tudi s 
imenovami malimi ljudmi. Mnogi izmed njih so mi rekli, da 

to°ie delo (čutili so to zaradi moje previdnosti in opreznosti) 
Pr6cej olajšuje dejstvo, da je Tito povsod priljubljen, cenjen in 
Poštovan. Nekateri so mi celo odkrito povedali, da sovražijo 
ocializem, toda da je Tito, ne glede na to, da je komunist, velik 
'“vek. In zato se mi je zdel, ko smo tako potovali skupaj iz 
6žele v deželo, z enega obiska na drugega. Stari čedalje večji."

..Pravkar ste omenili dejstvo da so Tita spoštovali in cenili 
toli ljudje, oziroma državniki, za katere ne bi lahko rekli samo, 
a niso komunisti, temveč še več, da so bili v svoji karieri celo 

[toločni protikomunisti. Ali bi morda lahko navedli kako takšno 
e*anje, oziroma primer? "

Tito in Churchill

„Kako da ne. Vzemimo, na primer, Churchilla. Vsi vemo, 
kakšno vlogo je odigral med drugo svetovno vojno, dobro ga 
poznamo tudi še iz predvojnih časov in vemo, da je bil vseskozi 
kot predstavnik angleškega kapitala in imperija nepomirljiv 
antikomunist. Vendar pa vse to seveda objektivno ne zmanjšuje 
njegove pomembne vloge med drugo svetovno vojno in njegovih 
zaslug v protihitlerjevski koaliciji ter njeni zmagi nad fašizmom.

Znano je tudi, da je bil kljub svoji ideologiji Churchill velik 
realist in se je med vojno tudi kot prvi izmed velike trojice sestal 
s Titom. Sicer pa, kaj bi ponavljala zgodovino. To so znane

stvari. Vendar bi rad morda nekaj malega povedal o Titovem 
srečanju s Churchillom v Londonu, ko je bil naš predsednik na 
obisku v Veliki B ritaniji.

Znana je njegova slika, kako pod pazduho podpira pri hoji 
velikega angleškega državnika. Ko se je Tito poslavljal od njega, 
in tega se spominjam tako dobro kot bi se zgodilo včeraj, je 
Churchill nenadoma imel oči polne solza. Stiskal je roko 
našemu predsedniku in venomer ponavljal:

„Vi ste bili zares eden največjih vojskovodij med drugo sve
tovno vojno, bili ste edini v Evropi, ki ste se uprli nacistom in 
tudi zmagali. Resnično sem vesel, da vas ponovno vidim in vam 
lahko znova stisnem roko."

Ta prizor me je v resnici ganil, ko sem videl solze v očeh 
tega, nekoč tako neukrotljivega in odločnega ..britanskega 
leva", ki je tako neomajno vodil Briganijo v njenih, morda 
najhujših trenutkih njene zgodovine, ko je tako rekoč sama in 
goloroka stala proti nacistom, ki so bili po kapitulaciji Francije 
tako rekoč neomajni gospodarji vse Evrope. In prav zato so se 
mi zdele tiste besede starega, pametnega in velikega britanskega 
državnika veliko priznanje ne samo našemu predsedniku, tem
več vsem nam, ki smo se prav tako sami in goloroki, kot Bri
tanci, v srcu Evrope borili proti fašistom."

„Predno preideva na Titov prvi obisk v Iskri, ali bi lahko 
morda povedali še kaj o sebi čisto osebnega? "

..Čeprav nerad govorim o sebi, zlasti ob takšni priložnosti, 
ko se pogovarjava o našem predsedniku, naj vam vseeno povem, 
da imam dva sina in dve hčeri ter seveda tudi ženo. Vendar pa 
so se mi vsi štirje otroci rodili, ko me ni bilo v Beogradu, ko sem 
imel pač redno delo ali pa sem bil s Titom na potovanju po 
domovini in tujini.

Ko se mi je rodila hčerka Smiljka 1956. leta, sem bil s tovari
šem Titom v Sovjetski zvezi. Dobili smo se v Sočiju. Pogosto 
sem bil v mislih v Beogradu. Ko je Stari videl, kako sem raztre
sen, mi je rekel, naj telefoniram. Zavrtel sem številke in se^že 
videl kot očeta tretjega sina. Ko so mi na drugi strani žice 
povedali, da je deklica, sem zardel in se oznojil. Priznavam, da 
sem bil, toda samo takrat, malce razočaran. Štiri me je gledal, 
zmajeval z glavo in me pokaral: ,,Namesto, da ti dam za pijačo, se 
mi ti tu sprenevedaš. Poglejte ga, no .. .!"/

Predsednik Tito ni nikoli pozabil povprašati po ljudeh iz 
svojega spremstva, po njihovih družinah .. ."



Letos slavi TOZD Radijski sprejemniki v Sežani petindvajsetletnico 
ustanovitve. Iskra na tem obmejnem področju pomeni mnogo, saj je naj
večja tovarna v občini. Tudi proizvodni program te tovarne je eden bist
venih elementov Iskrine proizvodnje, s proizvodnjo radioaparatov kom- 
pletira zabavno elektroniko.

Slavnostna 
seja DS

.V

V petek, 30. decembra, so s slo
vesno sejo Delavskega sveta proslavili 
četrtstoletni jubilej te TOZD. To je 
bil pravzaprav le uvod v proslavljanju 
velike delovne zmage, oz. zmag v pet
indvajsetletni zgodovini proizvodnje 
radioaparatov v Iskri. Kaj pa pomeni 
Iskra za sežansko občino, pa je še po
sebej pomembno.

Slovenski Kras je že pokojna 
avstroogrska držala v veliki zaosta
losti. Računala je s tem, daje to itali
jansko obmejno interesno področje in 
so pametni industrialci računali s 
skoraj gotovo izgubo tega področja, 
kar se je tudi v resnici zgodilo po prvi 
svetovni vojni. Med italijansko vlada
vino med obema vojnama pa se je 
ponovila spet ista pesem. Velike indu
strijske investicije so šle v severno Ita
lijo in Kras spet ni dobil industrije.

Tako je kraški človek ostal v stro
gem zaledju Trsta le najprimitivnejši 
oskrbovalec tržaške tržnice. V Trstu 
so Kraševci prodajali jagode, gobe in 
jajca, pravih kmečkih pridelkov pa je 
bilo na Krasu seveda malo. Tako so v 
skromnih razmerah ljudje živeli na 
skopi in suhi kraški zemlji in vse bolj 
prihajali pod vpliv tujcev, od katerih 
so bili vse bolj odvisni.

Šele po drugi svetovni vojni je Ju
goslavija začela z načrtno industriali
zacijo teh področij. Iskra je bila med 
prvimi (in največjimi), ki so razumeli 
potrebe kraja in časa. V novembru 1. 
1953 je takratna Industrija za elektro- 
zveze odprla svoj obrat za montažo 
radijskih sprejemnikov v Sežani, v 
tovarniškem objektu Pletenine, ki ni 
zaživel in v te prostore — v katerih je 
še danes — se je vselila montaža ra
dijskih sprejemnikov.

Prvi sprejemnik, ki so ga tu izdelo
vali je bila Savica, sledili pa so mu 
Triglav, Kras, Manuela, Bled, Portorož 
in spet Savica in Planica.

V začetku je bilo v enem prostoru 
zaposlenih 5 ljudi. Seveda pa se je ko
lektiv polagoma širil in tudi pridobival 
strokovni kader. Leta 1963 seje To
varna radijskih sprejemnikov osamo
svojila. Že na samem začetku samo
stojnega življenja je podedovala več- 
miljonsko izgubo, ki jo je spravila v 
resno krizo. Takratnemu direktorju

Vladimirju Logarju, poznejšemu gene
ralnemu direktorju Iskre je uspelo 
stanje normalizirati in spraviti tovarno 
poslovno na zeleno vejo.

Žal pa je v kriznem obdobju odšla 
velika večina strokovnega kadra in to 
vrzel so zapolnili šele zadnja leta z 
mladimi strokovnjaki. Danes imajo 
kadrovsko zasedbo skoraj enako siste
mizaciji. V vzgojo tehničnih ljudi so 
vložili maksimum truda, saj so vedeli, 
da od zunaj ne smejo pričakovati re
šitve. Med drugim so celo odprli last
no poklicno šolo za RTV mehanike in 
uspelo jim je pokriti primanjkljaj teh 
kvalificiranih ljudi.

Ob rasti tovarne se je tudi proiz
vodni program bogatil z dodatnimi 
dejavnostmi. Najprej so dobili od 
Elektromehanike ojačevalne naprave, 
ki so postale renomiran del proizvod
nje, tako v produkciji, kakor pri pro
jektiranju. Druga dejavnost, ki so jo 
osvojili so TV stabilizatoiji za črno- 
bele in barvne televizorje. Tudi ta 
artikel so razvojno in tehnološko izpo
polnili in so z njim znani po vsej Jugo
slaviji. Tako TOZD Radijski sprejem
niki proizvaja v treh vejah: glavni 
artikel so radioaparati, stranska pa 
ojačevalne naprave in stabilizatorji.

Mnogo prizadevanj so vložili tudi v 
posodabljanje radiosprejemnikov. 
Glavni uspeh je lani razvit in že na 
»Elektroniki ’77“ predstavljeni stereo 
hi-fi sprejemnik, ki bo letos že na 
montažnih trakovih in v prodaji.

Iz skromnih začetkov s petimi 
ljudmi leta 1953 se je razvila renomi- 
rana tovarna s 550 zaposlenimi de
lavci. Tudi kadrovska zasedba je 
močna: 11 sodelavcev imajo z visoki
mi šolami, 9 z višjimi, 59 s srednjo 
šolo, 128 kvalificiranih delavcev, 333 
priučenih in le 7 nekvalificiranih.

V letošnjem letu načrtujejo 270 
milijonov dinarjev prihodka, kar vse
kakor ni malo za njihovo vrsto proiz
vodnje. Omeniti moramo tudi dejstvo, 
da je TOZD Sprejemniki Sežana ne le 
največja tovarna v občini, ampak tudi 
organizacija združenega dela z naj
zahtevnejšo tehnologijo na tem po
dročju.

F.K.

Priznanja jubilantom dela

Ob srebrnem jubileju Iskre v 
Sežani je bila za začetek proslav 
ob četrtstoletnem jubileju v 
petek 30. decembra slavnostna 
seja delavskega sveta. Na sejo so 
povabili tudi domače jubilante 
dela in nekaj gostov, med njimi 
tudi predsednika delavskega 
sveta Široke potrošnje Albina 
Pahorja.

Slavnostno sejo je otvoril predsed
nik DS Mario Može in pozdravil vse 
prisotne sodelavce in goste. V nekaj 
stavkih se je dotaknil najvažnejših 
mejnikov v petindvajsetletni zgodovini 
tovarne. Nato je predal besedo direk
torju TOZD Stanislavu Pavlinu, ki je v 
prisrčnem in nevezanem govoru na 
kratko orisal začetek, razvoj in da
našnje možnosti Iskre v Sežani. Po
udaril je velike zasluge Iskre za sežan
sko gospodarstvo in za Kras.

Dotaknil se je tudi lepih možnosti, 
ki se pred TOZD odpirajo prav zdaj. 
Zakon o združenem delu odpira širok 
spekter demokratičnih in samouprav
nih notranjih premikov v kvaliteti 
medsebojnih odnosov, kar je porok za 
zdravo rast kolektiva in njegovega de
lovnega poleta.

Druga, gospodarska možnost pa se 
odpira Iskri v Sežani z novo brezcarin
sko cono v soseščini in TOZD Radij
ski sprejemniki so nosilec Iskrinih 
interesov v tej mednarodni proizvod- 
no-trgovinski prostorski sferi.

To daje TOZD RA nove velike 
možnosti, nalaga pa tudi velike obvez
nosti. Res je tovarna danes kadrovsko 
sposobna za nove uspehe, vendar bo 
treba še mnogo naporov, da bi sledili 
velikim možnostim, ki se jim ponu
jajo. Z ato bodo prihodnja leta mnogo 
investirali v proizvodne prostore in 
novo, sodobno opremo in seveda v 
posodabljanje proizvodnega programa.

V nadaljevanju seje je delavski svet 
sklenil dodeliti tri družinska stano
vanja trem sodelavcem, ki so prvi na 
prednostni listi. Vsi trije srečni dobit
niki so bili na seji prisotni in ni manj
kalo veselja in celo ne solz. DS je nato 
odobril kredit še šestim zasebnim gra
diteljem.

Na tej seji so tudi podelili nagrade 
33 jubilantom dela, Id so neprekinje
no zaposleni v Iskri 10 in 20 let.

Na koncu je vse zbrane pozdravil še 
predsednik DS Široka potrošnja Albin 
Pahor, kraševski rojak, in čestital 
kolektivu ža dosežene uspehe ter jubi
lantom za njihove zasluge. Dotaknil se 
je tudi velikega napredka TOZD na 
področju razvoja in tehnologije. Na 
koncu je zaželel, naj bi »novorojeni 
hi-fi sprejemnik čimprej shodil in pri
korakal iz proizvodnje na trg.“

TOZD Radijski sprejemniki v Sežani

Iskrina zvezda v Italiji cenjena!
Včasih se je v pogojih oddaljenosti pogovarjati celo lažje kot takrat, 

kadar obravnavamo najbližjo sosesko. Vsekakor pogoji za še večjo tržnč 
uveljavitev jugoslovanskih izdelkov v sosednji Italiji niso najlažji, toda ni 
pomenek z novim predstavnikom Iskre v Milanu Janezom Žepičem, j< 
potekal brez ovinkov; bil je stvaren in poln obetov. Tako se je še posebej 
lepo vključil v naše splošno ponovoletno razpoloženje.

Ali prevzemate novo odgovorno 
dolžnost v Milanu s kakšnimi posebni
mi načrti?

»Gotovo! Osnovni načrt je brez 
dvoma ta, da izvoz v Italijo v prihod
njih letih čimbolj povečamo. Kon
kretno vidim realne šanse, da v pri
hodnjih štirih do petih letih izvoz 
podvojimo, to je od lanskih 6 milijo
nov dolarjev na 12 milijonov dolarjev. 
Ob tem pa istočasno moramo spre
meniti tudi strukturo našega izvoza v 
smeri večjega deleža vezanih poslov in 
drugih višjih oblik, na primer izvoz 
kompletnih naprav ipd., kar tudi 
pomeni v večji meri nacionalizirano 
našo tehniko v Italiji."

Kaj je po vašem posebej potrebno v 
pripravi na predstavniško mesto v tu
jini?

»Mislim, da nisi nikoli dovolj pri
pravljen. Zahteve, ki se danes po
stavljajo doma za takšna mesta, se mi 
zdijo visoke, tako da se bojim, da 
idealnih predstavnikov skoraj ne bo 
mogoče najti. V mojem primeru 
čutim, da je zaradi konkretnih okoli
ščin v Italiji brezpogojno potrebno, da 
odhajajoči in prihajajoči predstavnik 
daljše obdobje delujeta skupaj, saj 
sicer poslovne kontinuitete skoraj ne 
bi mogli zagotoviti."

Doslej ste bili vodja izvoza doma, 
potem v združenem podjetju; zdaj 
boste delali v tujini. Vselej je bilo go
vora o potrebi večje vzajemne poveza
ve med domačo proizvodnjo in pro
dajo v tujini. Kako boste to vi uresni
čevali?

»Nikoli v svojem dosedanjem de
lovanju v Iskri — tega pa je več kot 
dvajset let — nisem kazal dveh obra
zov. Zato tudi v tem primeru, kot 
direktor firme v Italiji, v odnosu do

Jubilanti 20-letnega dela.

Delavski svet je na svoji slavnostni seji v počastitev 25 let dela TOZD 
Radijski sprejemniki Sežana v petek 30. decembra 1977. podelil jubilan- 
tom, ki so neprekinjeno zaposleni v Iskri deset in dvajset let, priznanja in 
jubilejne nagrade. Predsednik DS Mario Može je v svojem govoru vsem 
jubilantom čestital, se jim zahvalil za zvesto sodelovanje in jim zaželel še 
mnogo let plodnega sodelovanja v kolektivu.

Direktor, tudi sam jubilant 10-letnik - Stanislav Pavlin je na kratko 
orisal pot tovarne in hkrati pot dela in prizadevanj članov kolektiva, ki so 
dobili priznanja. Po tej uvodni prisrčni slovesnosti sta predsednik DS 
TOZD in direktor razdelila priznanja in nagrade in čestitala vsakemu ob 
burnem aplavzu sodelavcev.

Priznanja za deset let dela v Iskri so dobili: Silvester Penko, Katarina 
Rodica, Miroslav Polh, Pavel Matevljič, Stanka Hlačar, Drago Božeglav, 
Božo Zlobec, Jože B ester, Jože Poklukar in Stanislav Pavlin, za dvajset let 
pa: Angel Stojkovič, Danila Foški, Marija Hlad, Jože Žigon, Alma 
Sperna, Vida Cerkvenik, Anica Pavlica, Elda Božič, Marija Požar, Vera 
Lavrenčič, Anita Sovdat, Damjana Stojkovič, Eda Trebeč, Marta Prunk, 
Emil Žigon, Franc (D) Tavčar, Marija Stojkovič, Milena Derman, Hilarija 
Pelicon, Magdalena Peca, Lea Škamperle, Marija Žvab, Aldo Orel.

S slovesne seje DS Iskre v Sežani

matične hiše ne bom mogel imeti 
drugačnih stališč kot prej, ko sem jih 
moral uveljavljati napram firmam v 
tujini. Trudil se bom, da bi se med 
našimi partnerji v Italiji in našimi pro
izvodnimi enotami čimbolj utrdilč 
dolgoročne relacije, ker samo takšne 
so lahko garancija za hitro in kontinu
irano povečevanje takšnega izvoza, 
kot smo si ga v srednjeročnem načrtu 
naložili."

Kakšne so značilnosti italijanskega 
trga? V čem so tu že uspeli in v čerf 
bi še lahko?

»V tem obdobju je italijanski trg v 
večji meri nestabilen kot trgi ostalih 
držav EGS. T o predvsem zaradi visoke 
stopnje inflacije, visoke stopnje neza
poslenosti, v manjši meri pa zaradi 
devizne bilance, kar pa je na drugi 
strani vse posledica velikih političnih 
procesov v Italiji. Vendar mislim, da je 
kljub vsemu temu naša pozicija v 
Italiji dobra, seveda zahvaljujoč temu, 
kar nam je uspelo v desetih letih 
obstoja naše firme v Milanu narediti. 
V Italiji je Iskrina zvezda visoko cenje
na in tudi zaradi razvejane prodajne 
mreže široko poznana in vse to daje 
zelo solidno osnovo za tisto, kar 
želimo doseči v prihodnjih letih."

Kako gledate na trenutna gibanja 
gospodarske konjunkture - tudi glede 
našega izvoza?

»Kljub obilici različnih informacij, 
poročil in ocen mislim, da je zelo 
težko napovedovati. Dejstvo je, da je 
bila druga polovica leta 1977 slabša 
kot prva. Mislim, da tudi leto 1978 ne 
bo dosti boljše kot je bilo doslej. To 
pa ne pomeni, da naših izvoznih pro
gramov ne bi mogli realizirati, če se 
bomo le ustrezno popravili v našem 
odnosu do kupcev — predvsem glede 
dobavne discipline in kvalitete ter v 
našem še bolj zainteresiranem hote
nju, da izvažamo."

Ali nameravate na novem delov
nem mestu čimbolj štediti, delati čim
bolj sigurno, ali boste šli v tveganje 
zaradi čimvečjih možnih rezultatov?

»To bo pogojeno z vrsto faktorjev. 
Predvsem od situacije doma, v Iskri, 
kot situacije na trgu. Vendar doslej 
nikoli nisem bil na strani tistih, ki nič 
ne tvegajo. Mislim, da bo prava pot 
nekje v sredi."

Kaj želite v odnosu do ZP Iskra?
»Predvsem si želim čimvečje pod

pore, čimbolj preciznih informacij in 
čimbolj definiranih nalog. V še večji 
meri pa trdnih in stabilnih TOZD, ki 
se bodo znale elastično prilagajati 
hitro se spreminjajočim tržnim zahte
vam. Zavedam se pri tem, kakšna 
mora biti moja vloga v obratni smeri."

Kakšne so vaše želje ob novem letu 
1978?

»Velik del odgovornosti je že vse
bovan v prejšnjih odgovorih. Vendar 
še enkrat na kratko — želim si pred
vsem stabilne in enotne Iskre in pa 
vsaj 20 % več izvoza v Italijo kot v 
letu 1977. Mara Ovsenik

Jubilanti 10-letnega dela.
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INDUSTRIJA ZA AVTOMATIKO, LJUBLJANA

8. seja DS
Pred koncem leta, 27. decembra je bila 

8. redna seja delavskega sveta DO Avtoma
tika, ki jo je zaradi bolezenske odsotnosti 
predsednika in njegovega namestnika vodil 
delegat Bojan Cerar iz TOZD TE LA.

Tudi za to sejo se je nabrato kar 14 točk 
dnevnega reda, pri tem pa so delegati kriti
ziran to, da nekaterih gradiv za sejo niso 
dobili pravočasno, oz. dovolj zgodaj, da bi 
56 o njih lahko pogovorili v TOZD. S tem v 
zvezi so sklenili razprave o teh vprašanjih 
Pteložrti na prihodnjo sejo, saj sicer obrav- 
03vanje ie-teh in sklepanje o njih ne bi bilo
onnestno.

Kot je že v navadi so delegati najprej 
Ptegledali izpolnjevanje sklepov prejšnje 
*ie delavskega sveta, pri čemer so ugoto- 
V|ii. da nekateri izmed njih še niso bili 
uresničeni. Sprejeli pa so hkrati tudi pred- 

delegata iz TOZD Napajanja, naj bi v 
bodoče delegati, skupaj z gradivom za novo 
^i0 DS prejeli tudi pismeno poročilo o 
'zvajanju sklepov prejšnje seje, ker bi na ta 
r^čin ostalo več časa za razpravo ostalih 
točk dnevnega reda.

Med še ne izpolnjenimi sklepi prejšnje 
jfcje DS so na primer predaja poslov dose- 
danjega glavnega direktorja DO vršilcu 
dolžnosti glavnega direktorja. Kakor tudi 
n6 sklep o ureditvi finančno-materialnega 
poslovanja za preteklo obdobje. Tudi še ni 
Pil v celoti uresničen sklep o formiranju 
volanskega posvetovalnega telesa, ki naj bi 
opravljal posamezne funkcije poslovodnega 
ptgana in za svoje delo odgovarjal le-temu 
'h delavskemu svetu DO. Med drugim pa 
tudi še ni bil uresničen sklep o spremembi 
43. člena samoupravnega sporazuma o 
združevanju v DO Avtomatika v zvezi s 
prenosom saldakontov na TOZD.

DS je nato v obravnavi druge točke raz
pravljal o zahtevi Branka Tometa o takojš
nji razrešitvi z mesta v. d. direktorja finanč- 
no-računovodskega področja. Njegove 
zahteve ni sprejel, pač pa je do naslednje 
seje DS treba izdelati konkreten predlog za 
kadrovsko rešitev, do tačas pa je Branko 
Tome dolžan opravljati sedanjo funkcijo v. 
d. direktorja finančno-računovodskega 
področja.

Sledilo je poročilo o uspešnosti poslo
vanja DO Avtomatika v obdobju januar- 
september 1977, pri čemer je bilo ponovno 
poudarjeno, da v razvojnem institutu za 
fluidno tehniko ob koncu leta ne bo izgu
be, pač pa bo zanesljivo imela izgubo 
T OZD Orodja in bo zato nujno treba aktivi
rati delo sanacijske komisije za dokončno 
sanacijo te T OZD. DS je poročilo za to 
obdobje z vsemi pripombami in sugestijami 
delegatov sprejel.

DS je nato tudi sprejel predlog pravil
nika o organizaciji in delovanju knjigovod
stva v DO in ga daje v dbravnavo DS TOZD. 
Po obrazložitvi in krajši razpravi o predlo
gih samoupravnega sporazuma o skupnih 
osnovah in merilih za razporejanje čistega 
dohodka v DO in o predlogu samouprav
nega sporazuma o skupnih osnovah in me
rilih za delitev sredstev za OD in skupno 
porabo, je DS oba predloga sporazumov 
ocenil kot primerna za javno razpravo in ju 
predlagal delavcem TOZD v obravnavo in 
sprejem. Hkrati je priporočil, naj bi v 
TOZD sprejemanje obeh sporazumov iz
vedli sočasno s sprejemanjem svojih samo
upravnih splošnih aktov, da bi bilo mogoče 
delavcem z referendumom se odločiti o 
predlaganih samoupravnih aktih dne 26. 
januarja t. I. S tem v zvezi je bil podan tudi 
terminski plan aktivnosti, 26. januarja pa 
naj bi na referendumu navedene sporazume 
in pravilnik sprejeli.

Nadalje je DS sklenil, naj se sklene z 
Ljubljansko banko pogodba o naložitvi

;; 0 razvojni dejavnosti 
l v TOZD Orodja
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V TOZD Orodja so v preteklem letu dosegli za okrog 18 % večjo 
realizacijo od le-te v letu 1976, kljub temu pa letnega načrta niso izpolnili 
v celoti, ker je bil načrtovan više. Vse kaže, da bo zaradi tega izpada 
proizvodnje in drugih vzrokov poslovni zaključek leta negativen.

Za letos načrtujejo v TOZD Orodja za nad 60 % večjo realizacijo od 
lanske, čeprav je v njihovem srednjeročnem načrtu predvidena letna rast s 
15,5 %. Razumljivo bo tolikšna obveznost za delovni kolektiv težka na
loga, ki bo terjala učinkovitejše reševanje vprašanja strokovnih sodelav
cev, čeprav fizični obseg letos na obstoječem programu ni tolikšen, pač 
pa bo občutno večji porast deleža intelektualnega. Vsekakor pa bodo 
potrebovali novih strokovnih sodelavcev, saj so jih imeli na primer v 
lanskem oktobru komaj 92 % od načrtovanih za leto 1977.

Sicer pa si poglejmo, kaj v tej temeljni organizaciji delajo na razvojnem 
področju in na področju uvajanja novih programov.

V desetletnem obstoju se TOZD 
0rodja ni držala osnovnega načela raz
vojne politike in ker moramo razvoj 
znanosti kar naprej zasledovati, da s 
tem omogočamo boljšo proizvodnjo, 
ostaja zelo malo možnosti, da se v 
jttajšem času in brez večjih investicij 
kaj spremeni.

Zaradi tega smo kot razvojna 
služba prisiljeni opravljati zelo težko 
Pionirsko delo, to pa pomeni planirati 
realno ter skrajno racionalno z zelo

skromnimi sredstvi.
Razen finančnih in prostorskih 

težav smo prisiljeni paziti, da pri reali
zaciji prototipa kakšnega novega izdel
ka ne obremenjujemo že itak preobre
menjeno osnovno proizvodnjo, proto
tipne delavnice nimamo. Kljub zgoraj 
naštetim objektivnim težavam pa smo 
nekaj nalog uspeli realizirati, čeprav 
ne pravočasno, predvsem zahvaljujoč 
razumevanju nekaterih ljudi v T OZD.

Spregovorili bomo nekaj besed o že 
realiziranih nalogah s področja tehno-

: Dodatne uvozne obveznosti
(Nadaljevanje s 3. stami)

rabijo, torej imajo faktor vezave izpod 
Tem organizacijam bodo zmanj- 

j^li odnos, vendar v nižjem odstotku, 
K°t je predvideno za tako imenovane 
PASIVCE. Ti, slednji, porabijo več 
aeviz, kot jih ustvarijo, in imajo 
taktor vezave nad 100.

Pri tem je, razumljivo, uporabljen 
diferenciran pristop, namreč da je 
j^nanjšanje tem večje, čim višji je 
taktor vezave. Iz tega torej izhaja, da 
80 restrikcije prvenstveno napeijene 
Pr°ti največjim porabnikom deviz, 
°rg proti tistim, ki več uvažajo, kot 

Pa izvažajo.
V to skupino PA SIVCEV sodi tudi 

..sKfa, ki ima faktor vezave nad 100, in 
j1 bo po obstoječih predpisih za letos 

faktor znižan za približno 12%. 
(Orej v letu 1978 bomo morali izvo- 
jdh oziroma ustvariti devizni priliv s 
Konvertibilnega območja najmanj za 

2 % večji kot lani, da bi lahko zago- 
°vili takšen obseg deviznih sredstev, 

Kot smo ga imeli.
Naj se povrnemo še k drugim po

ljem in oblikam uvoza. Opremo in 
Predmete široke potrošnje bomo 

hko v glavnem uvažali tako kot lani, 
eveda s tem, da imata tudi ta dva 

Predpisa le začasen značaj.
Drugo področje v zunanjetrgovin- 

ukem poslovanju, ki se nanaša na 
voz, so tako imenovani blagovni 

v 'rjoh. S prvim januarjem je prenehal 
La jati blagovni režim globalne devizne 

ote - GDK. Vse pozicije s tega re
dna so prevedene na ostale režime, in

sicer prost uvoz — LB, blagovni kon
tingent — RK, in devizni kontingent 
DK. Ta sprememba je za našo sestav
ljeno organizacijo posebnega pomena 
spričo dejstva, da smo imeli lani v 
strukturi celotnega uvoza nad 60 od
stotkov na blagovnem režimu GDK.

Številne delovne organizacije, med 
njimi tudi Iskra, so na Zvezni gospo
darski zbornici že zahtevale, da čim
bolj zaščiti tiste njihove pozicije, ki so 
v zvezi z njihovimi proizvodnimi pro
grami, oziroma da jim zagotovi pri
meren način, to pa bo mogoče samo z 
oblikama RK in DK. Seveda je to le 
ena plat medalje, medtem ko njena 
druga, slabša stran nastopi takrat, ko 
je delovna organizacija sama tudi 
uvoznik določene pozicije po režimu 
RK in DK in mora zato pridobiti 
ustrezno dovoljenje. In prav tak 
dvojni interes se pojavlja skoraj pri 
vseh pozicijah v Iskrinih dejavnostih, 
saj prav naš izredno široki proizvodni 
program sloni na takšnih blagovnih 
pozicijah, po katerih tudi veliko uva
žamo.

Uvajanje restriktivnih blagovnih 
režimov pomeni pri takšnih pozicijah 
dodatne proceduralne obveznosti pri
dobivanja dovoljenj, posebej še, če 
imamo v mislih zamotano in dolgo
trajno reševanje takšnih zahtev na 
ravni razUčnih teles Zvezne gospodar
ske zbornice. Z gotovostjo lahko zato 
trdimo, da bo leta 1978 naša uvozna 
operativa v Iskri Commerce razen s 
tekočimi še bolj obremenjena z dodat
nimi nalogami. Lado Drobež

sredstev na vpogled za sredstva sklada skup
ne porabe z LB-podružnico za kreditiranje 
stanovanjskega in komunalnega gospodarst
va. DS je bil informiran o upoštevanju pri
pomb v predlogu besedila samoupravnega 
sporazuma o družbenoekonomskih osnovah 
skupnega prihodka, dohodka in svobodni 
menjavi dela med delavci TOZD v SOZD 
Iskra in delavci T OZD Iskra Commerce in 
za podpis imenoval predsednika DS in glav
nega direktorja DO. Prav tako je bil sezna
njen, da je SOZD Gorenje-Velenje predlo
žila v podpis vsem poslovnim partnerjem 
samoupravni sporazum za medsebojno 
plansko in poslovno sodelovanje v repro
dukcijski celoti DOM. Po razpravi so bili s 
tem v zvezi sprejeti ustrezni sklepi in ime
novan podpisnik ter delegati v navedeni 
reprodukcijski celoti DOM.

Končno so se delegati DS strinjali s sta
liščem skupščine ZP Iskra o pristopu k 
družbenem dogovoru o izgradnji kulturnega 
doma Ivana Cankarja, s čimer naj bi Z P 
Iskra sprejelo potrebno poroštvo za najetje 
kreditnih sredstev. K 13. točki dnevnega 
reda so delegati po razpravi sprejeli nasled
nje sklepe:

1. Vse T OZD in DSSS morajo obvezno 
imeti žiro račun s 1. 1. 1978.

2. Vsi blagovni in finančni dokumenti na 
področju nabave in prodaje (naročilnice, 
dobavnice, računi, potrditve naročila, 
predračuni, dobropisi, bremepisi, izdane 
menice, garancije, akreditivi in čeki), ki 
gredo izven AVTOMATIKE ali se upo
rabijo za blagovni promet med T OZD, 
morajo imeti številke novih žiro računov 
(z nalepkami oz. z napisanimi novimi 
žiro računi) z 1. 1. 1978.

3. Prilivi po 1. 1. 1978 na stari žiro račun 
se uporabijo prvenstveno za poravnavo 
obveznosti starega žiro računa, preostala 
sredstva se razporedijo na žiro račune 
TOZD.

4. Vse obveznosti, ki zapadejo v plačilo po 
31. 12. 1977 se plačujejo iz novih žiro 
računov TOZD.

5. Do navedenega datuma naj vse TOZ D 
sporočijo številke svojih žiro računov 
Finančno-računovodskemu področju.

loških enot, merilne tehnike, ter iz
boljšav tekoče proizvodnje, o tistih 
perspektivnih pa kdaj drugič.

Vrstni vpenjalniki predstavljajo del 
tehnološke opreme, ki se uporablja za 
pozicioniranje in vpenjanje, predvsem 
rotacijskih teles. Proizvajalci omenje
ne in podobne tehnološke opreme jih 
izdelujejo po naročilu za predvsem 
konkretne primere.

Naša želja je bila razviti nekaj stan
dardnih tipov vrstnih vpenjalnikov, ki 
bi pokrili potrebe na domačem trgu in 
ki bi omogočili večjo produktivnost 
dela. Iz tega razloga smo predvideli 
mehanizirano izvedbo vrstnih vpenjal
nikov z visokim tlakom 320 (atm), ki 
predstavlja standardni tlak našega 
hidravličnega sistema. Pri razvoju 
vrstnih vpenjalnikov so upoštevani 
enostavnost in cenenost konstrukcije 
in tehnologije, togost priprave, dimen
zijska vsklajenost z določeno katego
rijo obdelovalnih strojev, izvirnost in 
načelnost estetskega oblikovanja.

Razvili smo in izdelali tudi skupino 
primežev, z ročnim ali mehaničnim 
vpenjanjem ter univerzalni primež za 
hitro menjanje razmika čeljusti, z 
ročnim ah mehaničnim vpenjanjem.

Zelo širok spekter delov v izdelavi 
orodja različnih velikosti so vzrok za 
nizko produktivnost dela v izdelavi 
orodja, zaradi tega je nujno potrebno 
izpeljati standardizacijo in tipizacijo 
elementov orodja. Prvi korak na tem 
področju smo naredili z izdelavo tipi
ziranih jarmov (ohišje orodja), ki jih 
bomo uporabljah v lastni proizvodnji 
in za prodajo na tržišču.

Glede sodelovanja z drugimi TOZ D 
Iskre, pa zelo dobro kooperiramo z 
TOZD-SVN kot proizvajalcem elek
tronske opreme, na področju merilne 
tehnike. Plod te sodelave je tudi iz
boljšana varianta kotalnega merilnika 
za točno merjenje pomikov s trajnim 
numeričnim prikazom dosežene po
zicije, kar predstavlja enega najpo
membnejših dosežkov uporabe digital
ne tehnike. Z uporabo tega sistema na 
obdelovalnih strojih odpadajo klasič
na merjenja. Tak merilni sistem po
večuje produktivnost zaradi krajših 
pomožnih časov, povečuje natančnost 
obdelave, zmanjšuje izmet, ter zmanj
šuje umski napor delavca za strojem. 
Z izdelavo novega ohišja merilnega 
sistema, ki je znatno bolj enostaven in 
cenejši, kot je stara izvedba, bo ta iz
delek bolj interesanten za tržišče, ter 
bolj enostaven za izdelavo.

Takšni in podobni merilni sistemi 
so zelo zanimivi za domače proizva
jalce obdelovalnih strojev.

Trenutno je v izdelavi tudi sistem 
elektronskega mikrometra, katerega 
prototip se nahaja v fazi montaže.

Naš program, ki je dokaj skromen 
je v glavnem ofenzivne narave in ga 
mishmo še razširiti.

Naj omenim še to, daje v tisku naš 
splošni prospekt tiskan v štirih jezikih 
in prezentiran proizvodni program 
TOZD Orodja. Menim, da vse te akcije 
z nekaj vlaganj v obnovitev strojnega 
parka, bodo omogočile tovarni boljši 
nastop na domačem in inozemskem 
tržišču. N,Z.

S kamero 
po TOZD 
za novo leto

TOZD ELEKTROMOTORJI 
ŽELE ZNIKI: Nekaj dni pred 
novim letom in dneve po praz
nikih so vse oddelke v Iskri v 
Železnikih krasile novoletne 
jelke. Čudovit je pogled na 
hitre roke pod lučkami in 
okraski, ki se gibljejo v ritmu 
„work factorja “.

TOZD ELEKTROMOTORJI ŽELEZNIKI: Dedek Mraz je kolektiv
„obdaril“ z novo menzo. Deloma novi in v celoti preurejeni prostori, 
sodobna oprema in širša izbira obrokov v novi samopostrežni restavraciji 
so velika pridobitev za standard na delovnem mestu.

TOZD RADIJSKI SPREJEMNIKI SEŽANA: Že kar vmtar Slavko 
Turk je deloval pod novoletno - vejo čisto novoletno. Vsem Iskrašem je 
zaželel mnogo sreče v letu 1978.

TOZD MONTAŽA IDRIJA: Tudi v Spodnji Idriji kar niso utegnili 
praznovati Novoletna jelka je debla praznično vzdušje, montažni trak pa 
jev soju lučk bruhal kompresorske motorje.

SKUPNE SLUŽBE: Tajnica Meta Sturmova je sicer okrasih tajništvo s 
smrečico in novoletnim vzdušjem. Ni pa bih za prazničen klepet-, „delo 
ne čaka“.

KLUB ŠTIPENDISTOV ISKRE pravzaprav ni TOZD, je pa delček in 
sicer srčika nas. Čhni so praznovali v prostorih kluba. Živo je bilo, kakor 
znajo biti veseli le študenti Originalno tekmovanje v plesih, hitrosti poži
ranja sendvičev in „jahanju“ flaš je še popestrilo veseli ritem ob koncu
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Odgovori stanovanjske 
skupnosti Kranj

Rezultati
referenduma

Delegati splošnih delegacij temeljnih organizacij Iskre Elektrome
hanike so 7. novembra 1977 na seji zbora samoupravne enote za graditev 
stanovanj pri Samoupravni stanovanjski skupnosti Kranj postavili več 
vprašanj.

Delegatska vprašanja smo že objavili v 46. številki glasila Iskra. Samo
upravna stanovanjska skupnost občine Kranj nam je posredovala odgo
vore, ki so zanimivi za vse, ki pričakujejo rešitev stanovanjskega pro
blema. Objavljamo jih v celoti.

Strokovno službo v naši delovni organizaciji pa smo naprosili za ko
mentar, ki ga bomo objavili v eni prihodnjih številk glasila.

V Iskri Elektromehaniki smo delav
ci 28. decembra lani z referendumom 
odločali o sprejemu samoupravnih 
splošnih aktov, ki urejajo delitev do
hodka in čistega dohodka, ter pravil
nika o osnovah in merilih za delitev 
sredstev za osebne dohodke.

.V

Vprašanje: Kje so razlogi, da letos 
spet tako kasni realizacija programa 
in kaj je Domplan kot pooblaščena 
organizacija storil, da bi bile zamude 
manjše?

Vprašanje: Kako bo Domplan za
gotovil realizacijo dogovorjenih 
rokov izgradnje za objekte, ki so 
predvideni za obdobje 1978/1979?

Odgovor: Proizvajalci stanovanj bodo
Samoupravni stanovanjski skupnosti občine 
Kranj predložili za leto 1978/79 terminski 
plan izgradnje stanovanj, katerega bo ocenil 
izvršilni odbor. V dosedanjih dogovorih 
smo se sporazumeli, da bomo dogovorjene 
roke utrdili s posebnim dogovorom in pre
vzeto materialno odgovornostjo.

Po podpisu novega republiškega družbe
nega dogovora o cenah stanovanj, ki bo po 
dolgotrajnem postopku podpisan, bomo v 
občini sklenili v začetku leta 1978 nov 
samoupravni sporazum, ki bo nadomestil 
dosedanji družbeni dogovor. Tudi novi 
samoupravni sporazum, ki bo podpisan v 
občini, bo bolj zavezujoč, tako da pričaku
jemo, da nam tudi v bodoče ne bodo osta
jala sredstva za gradnjo stanovanj neizkori
ščena. Obseg stanovanj v gradnji v Kranju 
terja precejšnje angažiranje obratnih sred
stev gradbenih organizacij proizvajalcev sta
novanj, katere s sredstvi stanovanjske skup
nosti ni mogoče pokrivati.

Upokojeni 
v decembru

Decembra lani so odšli v pokoj na
slednji delavci DO Iskre Elektromeha- 
nike v Kranju:

Zorman Vinko, sestavljalec elektro- 
naprav iz TOZD TEL,

Prodan Vjekoslava, opravnica sti
skalnice iz TOZD Stikala,

Šink Pavel, elektrotehnik iz TOZD 
ERO,

Ovijač Janko, samostojni kontrolor 
iz TOZD Skupna proizvodnja.

Vsem našim nekdanjim sodelavcem 
želimo v pokoju veliko sreče, zdravja 
in osebnega zadovoljstva.

ISKRA
Štev. 2 -14. jan. 1978

Vprašanje: Kdaj bomo tudi v Kranju 
gradili stanovanja za delavce, da 
bodo že v začetku gradnje objekta 
znani stanovalci?

Od 10. 155 glasovalnih upravičen
cev je na referendumu glasovalo 8.928 
delavcev. Za samoupravne sporazume, 
ki urejajo delitev dohodka in čistega 
dohodka se je pozitivno opredelilo 
6.207 delavcev ali 61,12 %, za pravil
nik o osnovah in merilih za delitev 
sredstev za osebne dohodke pa 6.080 
delavcev ali 59,87%. VTOZDIPT bo 
referendum v januarju.

Vprašanje: Ali se je že začela ugo
tavljati politična odgovornost za 
„planiranje" v preteklem obdobju, 
ko se danes z največjo muko sprav
ljajo v promet velika stanovanja?

Ijeni z dopisom dne 17/5-1977, za pokri
vanje potreb v letu 1977?

Odgovor: Z razpisom o zbiranju kupcev 
stanovanj, zgrajenih po programu v letu 
1977—1978, je bilo navedeno, da bo v letu 
1977 zgrajenih 369 stanovanj, brez stano
vanj, ki so bila naseljena v prvih mesecih 
leta 1977 iz programa 1976. Do 28. de
cembra 1977 bo opravljen tehnični pre
vzem za sedem stanovanjskih objektov z 
?t>7 stanovanji, v mesecu januarju za en 
objekt, 49 stanovanj in v aprilu za en 
objekt, 49 stanovanj. Dejanska zamuda je 
za 49 stanovanj, ker za stanovanja, zgrajena 
v januarju, skoro ne moremo šteti za bistve
no zamudo. Za plačilo stanovanj pa bodo 
sredstva dokončno zbrana šele z izplačilom 
OD za mesec december. Upoštevati je tudi 
treba, da je bilo za nakup stanovanj vlože
nih zahtevkov za cca 79.000.000 din, 
odobrenih posojil pa 46.985.245 din.

Vsem je poznano, da takega pomanj
kanja osnovnega gradbenega materiala — 
cementa, kakršno je bilo skozi celo glavno 
sezono, vse do predkratkim, še ni bilo, kar 
se je nujno odrazilo na tempu gradnje, ne 
samo stanovanj, temveč tudi drugih objek
tov, razen tistih infrastrukturnih objektov, 
ki imajo prioriteto. Kljub pomanjkanju 
cementa pa ni bilo zastoja pri gradnji VVU 
na Planini.

Podjetje Domplan je ena izmed organi
zacij podpisnic družbenega dogovora o obli
kovanju cene stanovanj in o usmerjeni blo
kovni gradnji stanovanj po srednjeročnem 
programu občine Kranj. S strokovnimi 
delavci spremlja in nadzira gradnjo, kontro
lira cene in skrbi za izvajanje gradnje po 
potrjeni dokumentaciji, koordinira delo z 
izvajalci itd. V neposrednem kontaktu s 
proizvajalci, ki gradijo za trg in dobijo sta
novanja plačana, ko jih oddajo, smo vskla- 
jevali termine in se morali prilagajati stanju 
na trgu gradbenega materiala.

Odgovor: Poenostavljen odgovor bi bil, 
kadar bodo kupci OZD z naročilom stano
vanj vsaj 18 mesecev pred predvidenim 
dokončanjem objekta imeli poimenski 
seznam, kdo se bo v novo stanovanje vselil. 
Po izdelani anketi se v nova stanovanja na
seljuje do 80 % delavcev, in sicer od NK do 
V K delavcev.

V povprečju 56 najemnih stanovanj in 
27 stanovanj etažne lastnine letno.

Z razpisom marca 1977 smo za leto 
1978 ponudili 458 stanovanjskih enot brez 
stanovanj za delavce samce, dobili pa 
ponudb za cca 70 stanovanj. Ob takem 
stanju z nobeno metodologijo ni mogoče 
ustreči želji vseh kupcev, ki se za nakup 
odločijo, ko so stanovanja že v zaključni 
fazi gradnje.

Podjetja v občini Kranj so za srednjeroč
no obdobje 1976—1980 planirala letno od 
90 do 120 tro in več sobnih stanovanj. Za 
leto 1977 in 1978 smo ponudili kupcem 
142 tro in več sobnih stanovanj, po izka
zanih potrebah delovnih organizacij pa bi 
moralo biti takih stanovanj, brez solidar
nostnih stanovanj.

V soseski S5 bo v januarju 1978 zgra
jenih 16 dvosobnih stanovanj z dvema ka
binetoma in v letu 1979 še 16 dvosobnih z 
dvema kabinetoma. Vsa ostala stanovanja 
pa bodo po površini in številu prostorov 
manjša.

Opozarjanje, da moramo plane stano
vanjske gradnje vskladiti z materialnimi 
možnostmi, ni nepomembno.

Iskra je npr. za nakup stanovanj v letu 
1977 planirala 68 stanovanj v vrednosti 
28.807.500,00 din, od tega 25,807.500,00 
din iz posojila pri Samoupravni stanovanj
ski skupnosti, posojilo pa je bilo odobreno 
v znesku 12,569.000,00 din. Ali ima Iskra 
zagotovljeno 13,238.500,00 din lastnih 
dodatnih sredstev, če bi bilo na razpolago 
zanjo 68 stanovanj, po specifikaciji, do sta v-

Reševanje stanovanjskih vprašanj obča
nov, delavcev v OZD, se uspešno izvaja tudi 
preko enote za družbeno pomoč v stano
vanjskem gospodarstvu. Po zasedbi stano
vanj po potrjenih prioritetnih listah bodo 
delovni ljudje in občani dobili 436 stano
vanj, na zadnji razpis so vložene 304 pri
jave.

Delavci Iskre bodo dobili 94 stanovanj 
(brez stanovanj po razpisu iz novembra 
1977) ali 21,56% vseh dodeljenih sta
novanj. Med njimi pa so tudi v letu 1977 
dodeljena enosobna stanovanja.

V letu 1976 je bilo Iskri zagotovljeno
naročeno zagotovljeno

garsonjer
enosobnih
dvosobnih
enosobnih + 1 kabinet 
dvosobnih + 1 kabinet 
enosobnih + 2 kabineta 
dvosobnih + 2 kabineta 
tro sobnih
trosobnih + 1 kabinet

9
9 Uspešno leto aktiva invalidov

14
3 
5
4 
4

14
2

58
(naročilo Iskre z dne 20/1—1976)

13
1 V Iskri — Industriji za telekomunikacije,

— elektroniko in elektromehaniko v Kranju je
— bil 22. decembra 1977 izredni občni zbor 

10 aktiva invalidov. Na zboru so bili prisotni
9 tudi predstavniki naših družbenopolitičnih
2 organizacij, samoupravnih organov ter vod- 

53 štev T OZD in DO. Med gosti sta bila tudi
predstavnika Skupnosti za zaposlovanje

Iskra je planirala za srednjeročno obdobje 1976—1980 naslednja stanovanja:

samske sobe
garsonjere in enosobna
dvosobna
trosobna
štiri ali več sobna

Skupaj

Skupaj najemna etažna lastnina
16 16

138 89 49
146 84 62
100 77 23

15 14 1

415 280 135

Kranj direktor Slavko Kalan in Egidij Biček 
ter sekretar republiške zveze društev invali
dov Franc Štajner.

Pravica do usposobitve in zaposlitve sta 
za invalidno osebo, tako s humanega kot s 
psihološkega vidika, najpomembnejši pra
vici. Zato so naši invalidni delavci in pred
stavniki vodstev temeljnih organizacij z za
nimanjem poslušali direktorja skupnosti za 
zaposlovanje, ko je spregovoril o zakonu o 
usposabljanju in zaposlovanju invalidov.

Omenjeni zakon velja od 1. januarja 
1977. Naloge, ki jih nalaga pa izvajajo skup
nosti za zaposlovanje v sodelovanju z dru
gimi delovnimi in družbenopolitičnimi 
skupnostmi. O izvajanju tega zakona je 
govoril Egidij Biček. Pojasnil je, da so bila 
sredstva za to dejavnost zagotovljena šele v 
oktobru lani. Skupnost za zaposlovanje je 
zaposlila strokovnega delavca, ki skrbi za 
izvajanje omenjenih vprašanj ob sodelo
vanju drugih delavcev skupnosti.

V pripravi je študija, ki naj bi pokazala 
usmeritev, s katero bo mogoče zagotoviti 
kar najbolj učinkovito reševanje nalog s 
področja usposabljanja in zaposlovanja 
invalidov v prihodnjem obdobju. Razmišlja
jo tudi o ustanovitvi rehabilitacijskega 
centra za gorenjsko regijo. Povečali bi 
lahko tudi proizvodnjo organizacije Mladi 
rod in zagotovili možnost usposabljanja in
validnih oseb na tekstilnem šolskem centru 
v Kranju.

OCENA DELA AKTIVA INVALIDOV V 
PRETEKLEM LETU

Ob koncu leta je v Elektromehaniki v zasluženi pokoj odšla skupina sodelavcev. 
Na sliki zgoraj: Joži Zore iz TOZDA TC, na spodnji pa Marija Lazar iz montaže 
telefonskega vložka med svojimi dosedanjimi sodelavci.

Aktiv invalidov v Iskri Elektromehaniki 
je bil ustanovljen v letu 1973. Družba je 
namenila večjo pozornost invalidnim osebam 
in tako se je tudi v naši delovni organizaciji 
pričelo organizirano reševanje invalidske 
problematike.

V našem kolektivu imamo 186 invalidov 
raznih kategorij in invalidnih delavcev brez 
statusa. Podatek ni povsem točen, saj se 
nekateri delavci ne vključijo v aktiv. Aktiv 
združuje vse zaposlene invalide, ne glede na 
nastanek in kategorijo invalidnosti: vojne 
invalide, invalide vojnega materiala, delovne 
invalide, invalide brez statusa, slepe in sla
bovidne ter gluhoneme.

V svojem dosedanjem delu je aktiv in
validov uspešno sodeloval s socialno službo, 
z zdravstveno službo, z oddelkom za druž
bene zadeve in z družbenopolitičnimi orga
nizacijami ter odbori. Z aktivnim in dokaj 
uspešnim delovanjem je aktiv postal po
vsem enakovredna družbena organizacija v 
naši delovni organizaciji.

DELO SOCIALNE KOMISIJE
Ena glavnih nalog socialne komisije je 

bila evidentiranje invalidov, ki so vključeni 
v aktiv ter pomoč in usmerjanje invalidov 
pri reševanju njihovih problemov.

(Nadaljevanje na 7. strani)

Vprašanje: Ali so bili študiozno ra
ziskani sociološki vidiki vključitve 
samskega doma na področju Planine 
in ali je že predviden režim (red in 
disciplina) v takem objektu?

Odgovor: Na postavljeno vprašanje je težko 
odgovoriti, ker ni povsem razumljivo? Če 
konkurenca delegacij Iskre smatra za od
govorno Samoupravno stanovanjsko skup
nost oz. DO Domplan oz. da bi ta dva 
morala politično odgovarjati, potem naj to 
dokumentira in nakaže to problematiko 
družbeno političnim organizacijam, pred
vsem komiteju Občinske konference ZKS 
in občinskemu sindikalnemu svetu Kranj.

Kljub temu pa nekaj pojasnil:
Samoupravna stanovanjska skupnost in 

njegova strokovna služba Domplan v veliki 
meri uspevata usmerjati stanovanjsko grad
njo, kljub temu, da gre glede finansiranja 
tekoče gradnje za gradnjo za trg. O gradnji 
stanovanj v objektih, ki se sedaj zaključuje
jo, je bilo veliko govora o spremembi pro
jektne dokumentacije, vendar je prevladalo 
mnenje proizvajalca SGP ..Gradbinec", da 
bi sprememba povzročila zastoj v gradnji. 
Višek nekaj večjih stanovanj pa nam kljub 
temu omogoča, da uspemo takoj rešiti 
marsikateri pereč stanovanjski problem, ki 
se trenutno pojavi.

V tem primeru gre za neprodane „go
tove izdelke" v gradbeništvu za tako imeno
vane zaloge, ki bremenijo proizvajalca SGP 
,,Gradbinec" Kranj.

Doslej nam še ni znano, da bi v Kranju 
kdo politično odgovarjal zaradi kopičenja 
zalog, katere v posameznih proizvodnih 
organizacijah vežejo ogromna obratna sred
stva organizacij združenega dela in bančnih 
sredstev, za katere je treba plačati na de
setine milijonov din obresti.

Odgovor: Posebnih raziskav tozadevno ni 
bilo, prevladalo pa je mnenje, da občanov 
ne lociramo v stanovanja po socialnih kri
terijih. Vsled tega ne ločimo stanovanjske 
g-adnje za upravičence do stanovanj, zgra
jenih s sredstvi enote za družbeno pomoč v 
stanovanjskem gospodarstvu. V stanovanj
ski soseski S5 je tudi dom za ostarele 
občane. Vključevanje delavcev samcev v ; 
stanovanja v soseski S5 Planina pomeni na
seljevanje proizvajalcev Kranja v enotno 
naselje, kar lahko pripomore k hitrejšemu 
prilagajanju stanovanjskim navadam tudi 
tistih delavcev, ki teh navad še nimajo.

Poslovanje v objektu bo urejeno tako, da 
se ne bo spremenil v dom številnih družin. 
Sama gradnja pa je še vedno nedorečena.

Franciju 
Markelcu 
v spomin

Z neizmerno bolečino smo 
pretreseni onemeli ob dejstvu, 
da je kruta usoda iz naše sredi
ne spet iztrgala človeka, ki je 
dopolnil šele 54. leto življenja. 
Še posebno nas je prizadelo, ker 
ga je njegovo plemenito srce 
izdalo sredi dela, nekaj ur pred 
iztekom zadnjega delovnega 
dne v letu 1977, ko smo se že 
pravzaprav v veselem vzdušju 
poslavljali od starega in na
zdravljali novemu letu.

Z njegovo smrtjo smo izgu
bili vestnega, požrtvovalnega in 
nesebičnega sodelavca, pred
vsem pa izredno iskrenega in 
dobrohotnega človeka, ki ni 
pozna! meja pri nudenju po
moči drugim. Več kot 22 let, 
ko je priče! z delom v Teleko
munikacijah na Pržanu, je 
skupaj z nami gradil in delal za 
boljšo bodočnost našega delov
nega kolektiva, z nami delil 
dobro in slabo, vedno dobre 
volje, pripravljen storiti vse, kar 
je bilo v prid delovnemu člo
veku in družbi. Ni bilo naloge, 
ki bi se ji odrekel, oz. bi bila 
pretežka zanj ter je vedno pri
skočil na pomoč prav tam, kjer 
je bilo najbolj potrebno, ne 
glede na svojo siceršnjo zdravst
veno sposobnost in čas. Ob 
vseh njegovih osebnih vrlinah 
lahko trdimo, da v dolgoletnem 
poznanstvu in delu pri nas, ni 
bilo trenutka, ko ne bi bi! pri
pravljen po svojih močeh po
magati reševati kakršnegakoli 
problema in odpravljati napak, 
da bi z ostalimi sodelavci skupaj 
še lepše zaživel.

S svojim nesebičnim delom 
in iskrenostjo je bi! med nami 
zelo priljubljen, uživa! je zaupa
nje in spoštovanje in prav zato 
ga bomo ohranili v trajnem in 
lepem spominu.

Sodelavci 
Tovarne elektronskih naprav
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Uspešno leto aktiva invalidov

(Nadaljevanje s 6. strani)

Prizadevala si je za upoštevanje invalid- 
[X)sti v točkovalnem sistemu za kreditiranje 
individualnih gradenj in pri kratkoročnih 
P°sojilih za adaptacije. Kriterij invalidnosti 
I30 vnešen v točkovalni sistem ob vsklaje- 
vanju področnega samoupravnega splošnega 
akta z zakonom o združenem delu.

Starejši invalidi pogosto opravljajo 
^avniške preglede med delovnim časom. 
Zato bo aktiv predložil sklep, naj se ti pre- 
gledi opravljajo v sklopu preventivnih pre
gledov, za katere je odsotnost z dela pla
čana.

Socialna komisija bo še naprej podpirala 
tazporejanje invalidnih delavcev na ustrezna 
delovna mesta. Sedanji način reševanja tehi 
vprašanj bodo še izpopolnili.

Delavcem, ki imajo okvare na spodnjih 
okončinah, je bil omogočen predčasen 
'zhod, da se lahko izognejo gneči v pro- 
Pietu.

Pri obravnavanju invalidov s statusom in 
drugih invalidnih oseb ni praktično -no
snih razlik. Kljub temu bodo skušali stori
ti vse, da se invalidi brez statusa ne bodo 
čutili zapostavljene. Evidentirati bo potreb- 
oo vse invalide, da bodo vsi deležni bonitet, 
k' jim pripadajo.

Aktiv se vsako leto, navadno ob med- 
03rodnem dnevu invalidov, spomni na 
upokojene člane in invalide z daljšim bolni
škim staležem z obiskom na domu in s 
skromnim darilom.

Poskrbeli so tudi za preventivne zdravni
ške preglede vseh invalidov. Lani je 15 
članov odšlo na letovanje, 6 pa v zdravili
šča. Aktivnega oddiha sta se lani udeležila 
le dva invalida.

Pomembna naloga socialne komisije je 
tudi skrb za preprečevanje nastanka invalid- 
nosti in opozarjanje na razne nevarnosti, ki 
Pretijo našim delavcem. Sem sodi tudi skrb 
za zdravo delovno okolje in v tem okviru 
Preprečevanje kajenja v prostorih za razde

ljevanje hrane, sejnih prostorih in drugod. 
Temu smo namenili premalo pozornosti. 
Zato bo treba v letošnjem letu dokončno 
izpeljati akcijo za preprečevanje kajenja.

REKREIRANJE NAŠIH INVALIDOV
Komisija za rekreacijo in izlete je v letu 

1977 pripravila za invalide tri izlete združe
ne z ogledom raznih kulturnih in zgodovin
skih znamenitosti naše domovine. Organi
zirana je bila tudi ekskurzija v Ponikve, kjer 
so obiskali Delovno varstveni zavod za 
usposabljanje in zaposlovanje invalidnih 
oseb.

Tudi v letošnjem letu bo komisija skrbe
la za rekreacijo invalidnih delavcev, ki je 
pomembna za razvijanje njihovih psiho
fizičnih sposobnosti in aktivno vključe
vanje v kolektiv. Radi bi se udeležili po
hoda Ob žicah okupirane Ljubljane pod 
zastavo Iskre.

Uspešno uresničevanje zastavljenih nalog 
našega aktiva invalidov je tesno povezano z 
delom društva invalidov v Kranju kakor 
tudi s sodelovanjem s sorodnimi aktivi, 
predvsem z Al Elektrokovine Maribor, s 
katerim so lani navezali tesne stike.

Delo aktiva invalidov Elektromehanike v 
minulem letu lahko ocenimo kot zelo 
uspešno. Njegovo aktivno delovanje in 
uspehe pri reševanju invalidske problema
tike so pohvalili, tudi predstavniki družbe
nopolitičnih organizacij, samoupravnih 
organov in vodstva delovne organizacije.

Ob zaključku občnega zbora so zasluž
nim članom DO in aktiva podelili spomin
ske značke kot priznanje za razumevanje in 
pomoč pri uresničevanju programa aktiva 
invalidov.

Glede na lani opravljeno delo in številne 
nove naloge, opredeljene v sprejetem fi
nančnem predračunu za leto 1978, lahko 
pričakujemo še večjo aktivnost naših invali
dov. V novem letu jim želimo veliko de
lovnih uspehov, predvsem pa zdravja.

Alojz Boc

industrija izdelkov za široko potrošnjo

Dobro delali — pozitivno poslovali
Zadnje dni pred novim 

letom navadno najživahnejša 
dejavnost po delovnih organi-

Pavlu 
Končanu 
v spomin

i

s

Malo pred novim letom nas 
je pretresla kruta novica, da je 
za vedno odšel od nas Pavle 
Končan.

Videvali smo ga vsak dan, ko 
je prihaja! s polno torbo dnevne 
Pošte z naporne kurirske poti.

Pavie Končan se je rodil v 
Ljubljani leta 1945. Zaposlil se 
je 1962. leta in prišel v iskro 
Elektromehanika v Kranju, kot 
voznik viličarja. Na tem delu je 
ostal 10 let. V tem času je pri
pomogel k vzponu celotne 
^kre, ki si je utirala pot in 
dobro ime po domovini in tu
jini. L eta 1972 se je zaposlil v 
Iskra Commerce, v uvozu, kot 
kurir in od tam ga poznamo kot 
vztrajnega in vestnega sodelav- 
ca, kateremu so vsi sodelavci 
lahko popolnoma zaupali. Leta 
1975 je postal član novega ko
lektiva iskra Poslovne stavbe, 
kasneje v iskra Invest servisu, 
kjer je še vedno opravljal ku
rirska pota med Kranjem in 
l-jubljano. Tudi doma si je 
ustvaril prijeten dom in druži
no.

Pavle Končan nam bo ostal v 
spominu kot izredno delaven in 
vesten sodelavec in ohranili ga 
bomo v trajnem spominu!

SODE LA VCI

zacijah popusti. Letos pa je bilo 
nasprotno. Samoupravno dcgo- 
vaijanje, pripombe in usklaje
vanj, zlasti na področju delitve 
dohodka in delitve osebnih 
dohodkov, je bilo na višku. 
Tudi na zadnji seji DS v lan
skem letu so v Široki potrošnji 
posvetili precej časa tej tema
tiki.

Z adnja seja Delavskega sveta v Širo
ki potrošnji je bila v četrtek pred 
novim letom in je imela na dnevnem 
redu: Tekočo problematiko, soglasja 
za podpis nekaterih sporazumov, zla
sti potrditev Samoupravnega sporazu
ma o delitvi dohodka in OD in Samo
upravnega sporazuma o dohodkovnih 
odnosih med IC in proizvodnimi 
TOZD.

Glavni direktor IŠP Simon Pri
možič je poročal, da so poslovni re
zultati v DO v letu 1977 pozitivni, 
čeprav so se bali, da bi lahko bilo na
sprotno. Tudi dosežki načrtovane pro
izvodnje so dobri, čeprav so v lanskem 
letu zelo povečali načrtovane količi
ne. Tudi sanacija TOZD Idrija je že v 
teku. Predvsem so poiskali možnosti 
financiranja posodabljanja strojnih 
zmogljivosti in poiskali kredite za 
obratna sredstva tako, da bo TOZD 
lahko nemoteno obratovala in izvedla 
načrtovano sanacijo.

Nadalje je_ direktor Primožič po
udaril, da Široka potrošnja lahko 
gleda z optimizmom v prihodnje po
slovno leto, saj je za optimizem dana 
realna gospodarska osnova. Povečati 
pa bo treba izvoz tako, da si bodo za
gotovili devizna sredstva, ki jih rabijo 
za uvoz strojne opreme in repro- 
materiala, katerega ni moč dobiti na 
domačem trgu.

Druga velika naloga so investicije v 
sodobne stroje. Ocena kaže, da bodo 
vložili v novo strojno opremo v pri
hodnjem letu okrog 500 milijonov 
dinarjev, in sicer po 150 v RA Sežana 
in 150 v Elektromotoijih v Železni
kih, 50 v Montaži v Idriji, 100—150 v 
TV Pržan, 50 pa v TGA Rateče in v 
Antenah na Vrhniki.

Tretja velika naloga je strogo tržna 
usmeritev in to kar z novim letom, saj 
je za širokopotrošne artikle še kako 
važen tržni posluh. Ob tem pa bo 
treba narediti, če bo potrebno, tudi 
spremembe v proizvodnem programu. 
Pa tudi kadrovsko vprašanje bo treba 
imeti vse leto pred očmi. Pridobiti bo 
treba še več strokovnjakov, „da bi se 
tako kadrovsko spojili," je zaključil 
glavni direktor Primožič.

Ob tej razpravi je menil predsednik 
DS Albin Pahor, da je razveseljivo

(Nadaljevanje na 8. strani)

PRVE ŠTIRI KNJIGE IZ ZBIRKE „NE- 
UVRŠČENI"

Čeprav je Jugoslavija že od 1961. leta 
ena izmed pobudnic neuvrščenih, in v 
šestnajstih letih je gibanje neuvrščenih 
dežel postalo še kako pomemben medna
rodni činitelj, je bilo vendar na polju slo
venskega založništva potrebno kar precej 
časa, da smo se začeli seznanjati s proble
matiko neuvrščenosti ne samo politično, 
temveč tudi gospodarsko in kulturno bolj 
poglobljeno, načrtno, znanstveno, esejistič
no in sploh knjižno šele v zadnjem času. 
Res je sicer, da so v tem šestnajstletnem 
obdobju naše založbe tu pa tam izdale kako 
knjigo, posvečeno tej tematiki, pa najsi je 
šlo za prevode književnosti iz neuvrščenih 
dežel ali knjig o njih, vendar ne moremo 
govoriti o kaki sistematičnejši, načrtni in 
premišljeni akciji naših založnikov, ki bito 
tematiko v tem smislu predstavili sloven
skemu bralcu.

Vendar pa se je lani, zlasti ob koncu 
leta, podoba tega problema bistveno spre
menila. Pomurska založba iz Murske So
bote je izdala ..paket" zbirke Mostovi, v 
katerih je odlično in pretehtano zastopana 
književnost nekaterih neuvrščenih držav, 
založba Borec iz Ljubljane je izdala avten
tično in znanstveno neoporečno „Zgodo
vino črne Afrike" izpod peresa profesorja 
Josepha Ki-Zerbe, črnskega znanstvenika iz 
Zgornje Volte in Državna založba Slovenije 
je začela z izdajanjem svoje nove knjižne 
zbirke „ Neuvrščeni", katere prvi štirje 
zvezki so izšli ob koncu lanskega leta.

Že prve štiri knjige te zbirke nam jasno 
kažejo, da bomo od založnice prejeli verjet
no še lepo število novih knjig, ki nam bodo 
tako vsebinsko različno kot tudi glede 
avtorjev (zelo pravilen je uredniški pouda
rek na domačih avtorjih) zagotovo posre
dovale vrsto informacij, ugotovitev, spo
znanj in prikazov problematike neuvršče
nih, saj smo si to politiko zapisali tudi v vse 
naše deklaracije in temelje naše zunanje 
politike.

Izmed prvih štirih knjig te zbirke sta dve 
izpod peres domačih avtorjev, Ivan Bratko 
je napisal delo pod naslovom ..Okrogla 
miza", Marko Vrhunec pa je zbral svoje 
članke in razprave v knjigo pod naslovom 
„Boj za novo mednarodno gospodarsko 
ureditev."

Podrobnejši ra zbor B ratkove knjige, ki je 
pisana zanimivo, očarljivo in prepričljivo, 
nam po svoji fakturi in strukturi prinaša v 
slovensko sodobno pisanje zagotovo no
vost: gre za delo, ki ga je navdihnila in mu 
dala vzpodbudo predlanska konferenca ne
uvrščenih v Colombu, !ta mor je avtor po
toval samo zato, da bi knjigo, ki je pred 
nami, tudi napisal. In napisal jo je razme
roma hitro (komaj dobro leto po konfe
renci, ki je bila 1976,leta), kar daje knjigi še 
vedno tisti nujni aktualni čar in napisal jo 
je, za naše pojme, dokaj nevsakdanje in v 
nekem smislu celo novatorsko. T ežko je 
namreč natančneje opredeliti to knjigo, ki 
sicer nosi na zunaj nekako dnevniško obe
ležje, a je vendar, kljub izrazito osebni noti 
prepolna podatkov, ugotovitev in razmi
šljanj o neuvrščenem svetu. Še več, to ni 
samo dnevnik iz dnevov Colomba, to je 
tudi dnevnik izpred desetih in več let, ko je 
naš avtor obiskal prvič nekatere neuvrščene 
dežele, to pa je tudi dnevnik iz junija lani, 
ko je avtor zaključeval svoje delo ..Okrogla 
miza", to svoje nenavadno esejistično-poli- 
tično-potopisno dnevniško pisanje, v ka
terem je znal spretno povezovati subjektiv
no z objektivnim, preteklo zgodovino s 
sedanjostjo, brezosebne podatke in dejstva 
s političnim, humanim občutjem. Tako 
smo dobili zares nenavadno pričevanje in 
knjigo o neuvrščenih, delo, ki privlačno, 
pisateljsko dognano in politično nevsiljivo 
priča in nam razodeva probleme in razvoj 
neuvrščenosti. Skratka, to je delo visoke 
politično-esejistične publicistike, prežarje- 
ne z osebno, dnevniško in literarno noto, 
kar bo bralcu skupaj s fotografijami nudilo 
obilo spoznanj in razodetij o vsem tem, 
čemur preprosto pravimo neuvrščeni.

Stilno in kompozicijsko v popolnem na
sprotju z Bratkovo knjigo pa je zbirka član
kov in razprav Marka Vrhunca „Boj za 
novo mednarodno gospodarsko ureditev." 
Ko avtor v uvodu pravilno ugotavlja, da so 
v sedemdesetih letih našega stoletja svetov
na gospodarska vprašanja naglo prodrla v 
ospredje mednarodnega življenja, tudi za
ključuje, da je hkrati prišlo na svetu do 
velikih družbenopolitičnih in ekonomskih 
sprememb. Zato so njegovi članki in raz
prave posvečeni hudim motnjam v tokovih 
mednarodne reprodukcije in zaostrenim 
družbenim nasprotjem, kar vse terja dolgo
ročne strukturalne spremembe. V svoji 
knjigi avtor dalje ugotavlja, da to pot ne gre 
le za reševanje gospodarskih vprašanj kot 
takih, marveč nasploh za korenite spre
membe v mednarodnih odnosih. Vse to 
namreč terja, da se povezanost in sodelo
vanje med narodi postavita na nove temelje, 
ki naj ob enakopravnih, pravičnejših in 
stabilnejših odnosih zagotovijo optimalne 
možnosti za razvoj. Temu epohalnemu 
izzivu je odgovorilo gibanje neuvrščenih, ko 
je z drugimi naprednimi silami v svetu po
nudilo mednarodni skupnosti celovite 
dolgoročne in za vse zanimive rešitve, za
jete v zahtevi po novi mednarodni gospo
darski ureditvi. Ob tem konceptu, starem 
nekaj let, poteka danes razvejana med
narodna aktivnost, katere se je na raznih 
sestankih, konferencah, zasedanjih in po
svetovanjih udeleževal aktivno tudi naš 
avtor s svojimi prispevki. Zato najdemo 
med Vrhunčevim besedilom opise najpo
membnejših ekonomskih pojavov, oprede

litev in dogodkov, ki so bili predmet med
narodne aktivnosti. V njih se prepletajo po
ročila o najvažnejših svetovnih konferencah 
in ocene o svetovnih gospodarskih gibanjih 
z razmišljanji o strategiji in taktiki tega boja 
in o aktualnih vprašanjih s posamičnih eko
nomskih področij, prikazani pa so v njih 
tudi vloga Jugoslavije in vplivi teh pojavov 
in dejavnosti na naše gospodarstvo.

Škoda, da je Vrhunec pustil to zbirko 
svojih člankov in razprav brez ustrezne po
vezave in dopolnil, s čimer bi zagotovo 
njegova knjiga, ki je vsekakor prvo tovrstno 
delo pri nas, marsikaj pridobila na zanimi
vosti in berljivosti, tako pa je žal ostala tu 
pa tam vse preveč poročevalsko eksaktna in 
člankarsko toga in neosebna.

Naslednji dve knjigi iz te zbirke pa sta 
napisala tuja avtorja. Anthony Sampson je 
v svoji knjigi „Sedem sester" s podnaslo
vom „naftne družbe in spremembe v svetu" 
žurnalistično zanimivo in tudi znanstveno 
neoporečno prikazal nastanek in razvoj gi
gantskih naftnih družb, v glavnem ameri
ških, ki so odigrale in še danes igrajo v svetu 
izredno gospodarsko, monopolno in tudi 
agresivno vlogo, saj gre za takšne kap ital e, 
ki so prerasti i državne meje in se spremenili 
v multinacionalne družbe s tendenco obvla
dovanja sveta. To težko nalogo je naš avtor 
opravil novinarsko prizadeto in poleg 
obširne literature o sedmih sestrah, velikih 
svetovnih nadnacionalnih naftnih družbah, 
tudi z lastnimi razgovori in opazovanji na 
kraju samem napisal hkrati morda eno naj- 
neverjetnejših, skoraj fantastičnih, a žal 
resničnih zgodb o naftnih koncernih in nji

hovi zgodovini do današnjih dni. Uvodno 
besedo h knjigi je napisal Miran Mejak, 
medtem ko je knjigo prevedel Jože Kolar.

In končno je tu še četrta knjiga, pole
mično in hkrati izzivalno delo švicarskega 
sociologa in levičarja Jeana Zieglerja pod 
nenavadnim naslovom „ Neoporečna
Švica? " Njegovo delo je tako v Švici kot v 
svetu naletelo na nenavaden odmev, ostro 
odklonitev pa tudi odobravanje, saj je 
Ziegler s svojim, včasih jedkim pisanjem in 
neovrgljivimi dokazi in podatki dokazal 
tako imenovani švicarski ..sekundarni impe
rializem", ki se tako prijetno skriva za fa
sado švicarske demokracije in nevtralnosti, 
Švicarsketp humanizma in mednarodne ne
oporečnosti. Ko pisec ugotavlja, da švicar
ski bankirji ubijajo brez strojnic, napalma 
in vojsk, nam razkriva najprej švicarski 
bančni, oziroma denarni imperij, v drugem 
poglavju pod naslovom Moč simbolov je 
podvržena njegovi neusmiljeni kritiki tako 
imenovana „švicarska demokracija", med
tem ko je tretje in zaključno poglavje po
svečeno švicarski lažni nevtralnosti. Delo je 
prepolno dokaznega gradiva o vseh vpraša
njih, ki jih Ziegler razgalja na duhovit, 
pronicljiv in tudi prepričljiv način ter nam 
tako skuša predstaviti Švico brez lažne 
maske, Švico, ki v njej, žal še danes vidimo 
predvsem nevtralno in demokratično de
želo, medtem ko je v resnici dežela velikan
skega, tudi umazanega in krvavega kapitala, 
ki hoče nevidno in pod plaščem humaniz
ma še naprej zasužnjevati in izkoriščati 
svet. Tudi to knjigo je dobro prevedel Jože 
Kolar.

Dušan Željeznov

PE VCI AMATERJI IZ ISKRE, POZOR!

OO ZSM Tovarne T EA bo sredi marca pripravila na Laborah zabavno
glasbeno prireditev ISKRA POJE 1978. To bo že tretje tekmovanje pev
cev — amaterjev, zaposlenih v Iskri.

Na letošnjem festivalu lahko sodelujejo pevci vseh starosti, vsalc z eno 
popevko, narodno pesmijo ali odlomkom iz operete. Pevce bosta ocenje
vali strokovna žirija in žirija občinstva. Pevci bodo nastopali ob spremljavi 
vokalno-instrumentalnega ansambla Selekcija iz Kranja.

Vsi, ki želijo sodelovati na letošnjem festivalu Iskra poje, se lahko 
prijavijo do 5. februaija pismeno na naslov: 00 ZSM Tovarne TEA, Iskra 
Elektromehanika, Savska loka 4, 64001 KRANJ, ali Šeruga Milanki na 
tel. 22-221 interna 2971.

IZSD ŽREBANJA NOVOLETNE NAGRADNE KRIŽANKE

Za novoletno nagradno križanko smo do roka prejeli 219 rešitev in 
žreb je izmed pravilno rešenih izbral naslednje:
1. nagrada 150 din:

Franc Jerman, Elektromehanika - Tehnični oddelek
2. nagrada 100 din:

Valentin Jakše, Ulica Tatjane Odrove 2, Ljubljana 
Nagrade po 50 din:

Božo Cehak, Črnuče, Cesta 24. junija 30,
Draga Košar, Semič 23 
Ela Cekada, Ljubljana, Tabor 9 
Genij Oman, Moša Pijade 3, Kranj 
Franc Gabrič, Topniška 58, Ljubljana 
Izžrebancem bomo nagrade poslali no pošti.

------------------------------------------------- --------------------------------------------J

Prebrali smo za vas
22. in 23. decembra 1975 je bilo v Ljubljani znanstveno posvetovanje 

pod geslom Osvoboditev Slovenije 1945, ki so ga ob tridesetletnici osvo
boditve pripravili Inštitut za zgodovino delavskega gibanja, Pedagoško- 
znanstvena enota za zgodovino Filozofske fakultete, Inštitut za občo in 
narodno zgodovino SAZU in Zgodovinsko društvo za Slovenijo. Takrat
nega znanstvenega posvetovanja se je udeležilo kakih 300 ljudi, predvsem 
raziskovalcev novejše zgodovine Slovencev, profesorjev in učiteljev zgo
dovine na šolah, študentov in drugih. Na posvetovanju so prebrali 21 
referatov in to je bila pred dvema letoma vsekakor največja tovrstna 
manifestacija slovenskih zgodovinarjev, po vojni, medtem ko je pokrovi
teljstvo posvetovanja prevzela republiška konferenca Socialistične zveze 
delovnega ljudstva Šlovenije.

Te dni pa je založba B orec izdala v knjigi celotno gradivo s tega posve
tovanja pod naslovom ..Osvoboditev Slovenije". Publikacija je, ne glede 
na dejstvo, da je izšla dve leti po posvetu, izrednega pomena tako za našo 
zgodovino kot tudi za seznanjanje z najpomembnejšim dogodkom iz nje 
— z osvoboditvijo Slovenije.

Knjiga prinaša vse prispevke s posvetovanja, med njimi tudi štiri 
temeljne referate posvetovanja in sicer referat dr. Metoda Mikuža: Pregled 
tridesetletnega revolucionarnega razvoja nekaterih temeljnih pridobitev 
NOB jugoslovanskih narodov, referat dr. Toneta Ferenca: Vojaške opera
cije za osvoboditev Slovenije, prispevek dr. Dušana Bibra: Nekatera 
vprašanja Jugoslavije v mednarodnih odnosih 1944—1945 in referat 
dr. Miroslava Stiplovška: Pregled dosežkov raziskovanja NOB v Sloveniji in 
prihodnje naloge.

Poleg omenjenih, temeljnih referatov, pa najdemo v knjigi še prispevke 
Branka Petranoviča (Promena društveno-ekonomskih odnosa u Jugoslaviji 
1944—1945), Janka Pleterskega (Temelji jugoslovanske federacije), Borisa 
Ziherla (Kultura v NOB), Jožeta Pavličiča (Partizansko sodstvo v Slove
niji), Lada Ambrožiča-Novljana (Delo delegacije SNOS v Prekmurju), Mi
lana Ževarta (Največji razmah narodnoosvobodilnega boja na Štajer
skem), Viktorja Smoleja (O partizanskih gimnazijah na osvobojenem slo
venskem ozemlju), Jožeta Javorška (Bistvene lastnosti radia OF), Zdravka 
Klanjščka (Vloga NOV in PO Slovenije v zaledju jugoslovansko-nemškega 
bojišča v končnih operacijah za osvoboditev), Janeza Tomšiča (Vloga 
jugoslovanske mornarice in njenih enot na obali in morju za osvoboditev 
Slovenije 1945), Branka Babiča (Vstaja v Trstu — april-maj 1945), Ivana 
Križnarja (Slovensko domobranstvo v boju proti narodnoosvobodilnemu 
gibanju), Borisa Mlakarja (Domobranstvo na Primorskem v boju proti 
narodnoosvobodilnemu gibanju), Frana Zvrittra (Priprave Znanstvenega 
inštituta za reševanje mejnih vprašanj), Toneta Zorna (Koroško vprašanje 
maja 1945), Boga Grafenauerja (Rezultati slovenskega zgodovinopisja pri 
obravnavanju za narodno zavest pomembnih vprašanj 1945-1975), 
Borisa Paternuja (Neznano slovensko narodnoosvobodilno pesništvo) in 
Matjaža Kmeclja (Literarna in zgodovinska resničnost v partizanski spo
minski prozi). D. Ž.



INDUSTRIJA IZDELKOV ZA ŠIROKO POTROŠNJO

Dobro delali — pozitivno poslovali

Zadnja seja DSISPv letu 1977.

(Nadaljevanje s 7. strani)
dejstvo, da je proizvodni načrt v ISP 
izpolnjen po strokovnih ocenah okrog' 
103 %. Zato so dani vsi pogoji, da 
Široka potrošnja zaživi kot velika dru
žina in res ne bo treba več lomiti 
kopij z večnim izglajevanjem nespora
zumov.

Bolj deljena mnenja so bila ob 
samoupravnem sporazumu o dohod
kovnih odnosih med TOZD in Iskra 
Commerce. Vendar so razpravljale! 
pohvalili prizadevanja I. C. da bi take

odnose vzpostavil. Grajali so nepravo
časno ukrepanje in sporazumevanje 
po TOZD tako, da ne bo mogoče pod
pisati sporazuma pravočasno. DS je 
sklenil, naj TOZD dajo čimprej svoje 
pripombe, da bo sporazum z IC skle
njen čimprej.

Nato je DS ugotovil, da je bil na 
referendumih sprejet Samoupravni 
sporazum o skupnih osnovah in meri
lih za delitev sredstev za osebne do
hodke. Potrdil ga je in ugotovil veljav- 
nost. k.F.

Seja Sveta skupnih služb IŠP.

Direktor Področja za organizacijo 
AOP pa je Svetu razložil metodologijo 
dela ob prehodu na nagrajevanje po 
učinku, oz. po delu v Skupnih stro
kovnih službah. Samoupravni spo
razum o merilih za delitev OD namreč 
ne konkretizira prejemkov posamezni
ka.

Zato bo v kratkem pripravljen do-" 
daten sporazum o delitvi OD, ki bo 
temeljil na novi analitski oceni delov
nih nalog, uspešnosti in učinku skupin 
in posameznikov. Šele na podlagi tega 
bodo delavci v DSSS prejemali nagra
de — OD po vloženem delu in svojih 
prizadevanjih ter uspešnosti. KF '

Šahisti lani
Šahovska sekcija Elektromehanike 

je v mesecu decembru izpeljala pester 
spored prireditev, med katerimi je bil 
novoletni hitropotezni turnir osrednji 
dogodek meseca in hkrati sklepna pri
reditev starega leta. Udeleženci so se 
po predtekmovanju uvrstili v finalno 
in tolažilno skupino v kateri je bil 
vrstni red naslednji: 1. Šmid M., 2. 
Lisica Z., 3. Brce M., 4. Krek J., 5. 
Zorman V., 6. Žiberna B., 7. Jereb P., 
8. Obleščak A., 9. Zavrl J., 10. De
želak L., 11. Kem M., 12. Kmetič K., 
13. Planinc M., 14. Jerman P., 15. 
Cimperman J., 16. Režek J., 17. Ve
hovec A., 18. Drešar S., itd. Zmago
valec turnirja Šmid M. je prejel pokal 
v trajno last, ostalih devet najbolje 
uvrščenih pa praktične nagrade.

Hkrati objavljamo vodilno deseteri
co na interni „rating“ Usti: 1. Brce M. 
227 točk, 2. Obleščak A. 218, 3. 
Šmid M. 199, 4. Deželak L. 198, 5. 
Kern M. 189, 6. Planinc M. 174, 7. 
Zorman V. 163, 8. Drešar S. 160, 9. 
Kmetič K. 160, 10. Zavrl J. 151, itd.

O. A.

ZAHVALA
Ob izgubi mojega 

dragega brata
FRANCA TONKLIJA

se iskreno zahvaljujem sodelavcem iz 
montaže stikal za izrečena sožalja, 
denarno pomoč in spremstvo na nje
govi zadnji poti

Marija Tonkli

Lep uspeh prodaje
Zadrge dni decembra je bila 

seja Sveta skupnih služb, na 
kateri so pregledali devetmeseč
no poslovno poročilo in direk
tor prodaje France Anžič je 
poročal o delu prodajnega 
področja.

Šahistke pozor!
Že dolgo časa se ustavljamo 

pred vprašanjem ženskega šaha 
v Iskri Elektromehaniki. Letos 
smo se odločili, da bomo žen
skemu šahu namenili več pozor
nosti in pričeli z načrtnim de
lom na tem področju.

Vse predstavnice nežnejšega 
spola, ki jih zanimajo lepote 
šahovske igre, vabimo, da se 
udeležijo prvega šahovskega sre
čanja, na katerem bi napravili 
program nadaljnjega dela in se 
pogovorili o organizaciji tečaja 
za začetnice in kasneje morda 
tudi nadaljevalnega. Ob kvali
tetni igri in lepih tekmovalnih 
uspehih naše moške ekipe 
bomo s pomočjo lepšega spola 
uspeli povečati priljubljenost 
šahovske igre in kvaliteto naših 
igralcev.

Prijave in vse informacije: 
Milka Lampe tel. (o64) 22-221 
int. 29-18 do vključno 18. ja
nuarja 1978. Šahistke naj pri
javijo tudi svoje sodelavke, ki 
imajo premalo poguma ali so 
preveč zadržane, da bi se prija
vile same. Vabljene!

Direktor Anžič je najprej na kratko 
povzel nekaj številk iz devetmesečne
ga poročila o poslovanju DO. Še bolj 
zanimive pa so bile njegove ocene o 
poslovanju v letu 1977. Vsa predvide
vanja kažejo, da bo načrt prodaje do
sežen 103 %, kar je po lanskoletnem 
zastoju velik uspeh.

Drugo važno vprašanje pa je sproži
lo plaz vprašanj: bo Prodajno področ
je samostojna TOZD? Razpravljale! 
so ugotoviti, da bo samostojnost pri
pomogla k uspešnejšemu delu prodaje. 
Zato so zadolžili odgovorne ljudi in 
službe, naj uredijo vse potrebno, da 
bodo dobili potrebno odločitev kolek
tiva, ali je za samostojno TOZD ali 
ostane v okviru delovne skupnosti 
skupnih služb. Hkrati naj do tega po
vedo svoja stališča tudi vse TOZD Ši
roke potrošnje.

SMUČARSKI TEČAJ V 
KRANJSKI GORI
od 19. 2. do 26. 2.1978

Cena tečaja od 1.450 do 
1.750, glede na število postelj v 
sobi.

V ceno so vračunani učenje 
smučanja in polni penzioni.

Prijavite se lahko po telefo
nu 324-765 ali osebno na Počit
niški skupnosti Iskra, Ljubljana, 
Trg revolucije 3, K 2.

Tečaj lahko plačate v dveh 
obrokih, denar nakažite na ŽR 
Počitniške skupnosti Iskra: 
50100-601-12066.

Prijave sprejemamo do 5. 2. 
1978.

—
SMUČA RSKI TEČAJ NA GOLT E H 
od 16. do 23. februarja 1978

Tečaj bo trajal 7 dni, tečajniki bodo stanovali v hotelu na Golteh. 
Cena na udeleženca je 1.850 din, za člana kolektiva TOZD TEL A pa 
1.450 din, pri čemer je vračunana oskrba v hotelu, učenje smučanja in 
prevoz na žičnici.

Prijave sprejema do 23. januarja t. I. Slavka Kukovič v TOZD TE LA 
tel: 320-441, int. 234. Do tega dne je tudi treba vplačati tečajnino. Če se 
odjavite po 23. januarju, zadržimo 20 % vplačane tečajnine za kritje stro
škov.

ZAHVALA
Ob prerani izgubi 

mojega očeta
ALOJZA KODEKA

se iskreno zahvaljujem vsem sodelav
cem iz obdelovalnice TOZD Števci za 
izrečena sožalja, denarno pomoč, da
rovano cvetje in spremstvo na njegovi 
zadnji poti. Vsem najlepša hvala.

Žalujoča hčerka 
Tončka Zupan z družino.

ZAHVALA
Ob prerani izgubi najine drage mame

URŠULE BAJŽELJ
se iskreno zahvaljujeva vsem sodelav
kam in sodelavcem na podsestavu 
montaže števcev in v tehnološkem 
področju za izraze sožalja, darovana 
venca in spremstvo na njeni zadnji 
poti

hčerki Cilka B ajželj in 
Marija Vidic.

ZAHVALA
Ob smrti mojega 

dobrega moža
FRANCA MARKELCA

se iskreno zahvaljujem vsem njegovim 
sodelavcem iz ISKRA TEN za sprem
stvo na njegovi zadnji poti, za cvetje 
in za izraze sožalja. Hvala tov. Jožetu 
Burniku za lepe poslovilne besede ob 
mnogo preranem grobu našega dra
gega Franceta

žalujoča Pavla Markelc 
in sorodniki.

ISKRA — glasilo delovnega kolekti
va ZP Iskra, industrije za elektronk 
ko, telekomunikacije, elektromehe- 
niko, avtomatiko in elemente, Kranj
— Urejuje uredniški odbor — Glavni 
urednik: Bogo Mohor, odgovorni 
urednik: Dušan Željeznov — Izhaja 
tedensko — Rokopisov ne vračamo
— Naslov: Ljubljana, Prešernova 27, 
telefon 24-905, int. 48 — Tisk: 
Časopisno-t iskarsko podjetje 
PRAVICA-DNEVNIK, Ljubljana.

Po mnenju sekretariata za informa
cije SRS je glasilo oproščeno plačila 
temeljnega davka od prometa proiz
vodov.

Razpis XVI. zimsko športnih 
iger Iskre
PRO POZICIJE
za tekmovanje na XVI. zimsko športnih igrah ZP Iskra, ki bodo 24. 2. in 25. 2. 
1978 v Gozd—Martuljku in Kranjski gori.

XVI. zimsko-športne igre obsegajo tekmovalni disciplini tek in veleslalom. 
Udeleženci tekmovanja se lahko prijavijo v naslednje tekmovalne razrede:

TEKI

MOŠKI: 10 km — tekmovalni razred I — zajema tekmovalce, ki do 1.1. 1978 
niso dopolnili 35 let.

MOŠKI: 5 km — tekmovalni razred II. — zajema tekmovalce, ki so do 1. 1. 1978 
dopolnili 35 let.

ŽENSKE: 5 km — tekmovalni razred I — zajema tekmovalke, ki do 1.1. 1978 
niso dopolnile 30 let.

ŽENSKE: Tekmovalni razred II — zajema tekmovalke, ki so do 1.1. 1978 do
polnile 30 let.

Tekmovanje v tekih bo 24. 2. 1978 ob 14. uri v GOZD-MARTUUKU. 

VELESLALOM
bo dne 25. 2. 1978 ob 9. uri v Kranjski gori.

MOŠKI: tekmovalni razred A — zajema tekmovalce do 24. leta starosti.
MOŠKI: tekmovalni razred B — zajema tekmovalce od 25. do 29. leta starosti. 
MOŠKI: tekmovalni razred C — zajema tekmovalce od 30. do 34. leta starosti. 
MOŠKI: tekmovalni razred D — zajema tekmovalce od 35. do 39. leta starosti. 
MOŠKI: tekmovalni razred E — zajema tekmovalce od 40. do 45. leta starosti. 
MOŠKI: tekmovalni razred F — zajema tekmovalce, ki so do 1.1. 1978 dopolnili 

45. leto starosti.
ŽENSKE: tekmovalni razred A — zajema tekmovalke do 29. leta starosti. 
ŽENSKE: tekmovalni razred B — zajema tekmovalke od 30. do 39. leta starosti. 
ŽENSKE: tekmovalni razred C — zajema tekmovalke, ki so do 1.1. 1978 do

polnile 40 let.
1. RAZRED ŠTIPENDISTOV IN DIJAKOV — rezultati tekmovanja v tekih in 

veleslalomu se štejejo za posamezni plasman.
2. Rezultati tekmovanja v tekih in veleslalomu se ocenjujejo posamezno in ekipno.
3. Za ekipno uvrstitev se točkujejo teki in veleslalom najbolje uvrščenih iz vsakega 

razreda moških in žensk.
Za nepopolne ekipe se štejejo KT zadnjega tekmovalca v razredu, s pribitkom 

500 KT za ekipno uvrstitev. Pritožbe in ugovore bo reševala 5-članska komisija, ki 
jo bo imenovala komisija za šport in rekreacijo pri SO ZP ISKRA.

Tekmovanja se lahko udeležijo samo člani ZP ISKRA, štipendisti in dijaki TŠ in 
PŠ, ki bodo svojo udeležbo prijavili pri svojih referentih za šport in rekreacijo pri 
delovnih organizacijah ZP Iskra.

Vse delovne organizacije ter klub štipendistov morajo svojo udeležbo prijaviti 
pismeno do 13. 2. 1978 na naslov:
„SINDIKALNI ODBOR ZP ISKRA, Ljubljana, Trg revolucije 3, K/2".

Za prijavo je veljaven seznam tekmovalcev, ki ga potrdi kadrovska služba. Prijava 
naj vsebuje: priimek in ime tekmovalca, rojstne podatke, razred v katerem bo 
tekmoval

V primeru spora ima komisija za pritožbe pravico identificirati tekmovalca s 
pomočjo osebne izkaznice. Vsi tekmovalci morajo na cilju imeti osebno izkaznico 
ali katerikoli drugi dokument, ki ima fotografijo (vozniško dovoljenje, potni list, 
itd.)

Vsak tekmovalec mora tekmovati v svojem starostnem razredu. Če komisija 
oziroma vodstvo tekmovanja ugotovi, da tekmovalec ne tekmuje v ustreznem razre
du, diskvalificira vse tekmovalce iz te delovne organizacije.

V primeru, da komisija za pritožbe ugotovi, da tekmovalec ni član delovne 
organizacije v sestavu ZP ISKRA, diskvalificira vse tekmovalce delovne organizacije, 
za katero je tekmovalec tekmoval.

Vodja ekipe je dolžan 60 minut pred začetkom tekmovanja javiti vodstvu tekmo
vanja vse nastopajoče tekmovalce in vrniti startne številke. Naknadnih sprememb in 
prijav vodstvo tekmovanja ne bo upoštevalo.

Tekmovalci tekmujejo na lastno odgovornost. Prireditelj ne prevzame nobene 
odgovornosti za morebitne poškodbe. Organizator tekmovanja si pridržuje pravico 
spremeniti čas in kraj tekmovanja, če bodo to zahtevale okoliščine. O tem bo 
vodstvo zimsko-športnih iger ZP ISKRA pravočasno obvestilo vse prijavljene.

Sekretar komisije za šport in rekreacijo 
ZP ISKRA 

Vili Tekavec, s. r.

Zimskošportne igre 
v Elektromehaniki

Iskra — Industrija za telekomunikacije, elektroniko in elektromeha- 
niko Kranj razpisuje zimske športne igre v veleslalomu in tekih, ki bodo 
21. januarja 1978 na Jezerskem. Pričetek tekmovanj v veleslalomu bo ob 
9,30, v tekih pa ob 14. uri.

Delavci DO Iskre Elektromehanike se lahko prijavijo za posamezne 
discipline v sledeče kategorije:

1. Veleslalom:
Moški

A — do 25 let (roj. 1953 in mlajši)
B - od 25 do 30 let (roj. 1948 - 1952)
C - od 30 do 35 let (roj. 1943 - 1947)
D - od 35 do 40 let (roj. 1938 - 1942)
E - od 40 do 45 let (roj. 1933 - 1937)
F — nad 45 let (roj. 1932 in starejši)

Zenske
A — do 30 let (roj. 1948 in mlajše)
B - od 30 do 40 let (roj. 1938 - 1947)
C — 40 let in starejše (roj. 1937 in starejše)

2. Teki:
Moški

5 km: A — do 35 let (roj. 1943 in mlajši)
B — nad 35 let (roj. 1942 in starejši)

Ženske
2,5 km: A — do 30 let (roj. 1948 in mlajše)
B — nad 30 let (roj. 1947 in starejše)

— Organizator tekmovanj si pridržuje pravico, da spremeni čas in kraj 
tekmovanja, če bodo to zahtevale slabe snežne razmere. O tem boste 
vsi pravočasno obveščeni.

— Vsi tekmovalci v veleslalomu tekmujejo za prehodni pokal najboljšega 
časa na krajši in daljši progi.

— Za prva tri mesta bodo podeljene kolajne, od četrtega do 10. mesta pa 
diplome. Vsak udeleženec zimskih športnih iger bo prejel tudi trim 
značko.

— Prijavnina je 20 dinarjev. Prijavite se lahko s prijavnico, ki je na hrbtni 
strani športnega informatorja. Informator se dobi pri predsednikih 
osnovnih organizacij sindikata, nekaj izvodov smo pustili tudi pri vra- 
tarnah. Prijave sprejemajo do 17. januarja poverjeniki sindikata v te
meljnih organizacijah.______ Z_______________ ^


